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Milí spoluobčané,

vítáme Vás u letního čísla zpravodaje Naše vesnice. Za dveřmi jsou prázdniny, na které děti netrpělivě čekají, 
a čas zasloužených dovolených. Nás čeká letos léto „na maltě“ a místo plavek oblékáme montérky, jelikož se 
pouštíme do realizace naučné stezky. Upřímně se ale těšíme. Ve spolupráci s ÚJV Řež, a. s. jsme po dvou le-
tech příprav došli do cíle, kterým je realizace odplocení a zpřístupnění přes 26 000 m² lesa. Stezka nám všem 
přinese nové možnosti relaxace v přírodě. Bude součástí zeleného okruhu obcí, stejně jako park U Pasáčka 
v Husinci, který už teď můžete využívat k procházkám a odpočinku.

Spokojeně mohou na dovolenou odjet též rodiče dětí, které se hlásily do naší mateřské a základní školy. 
Díky lesní školce Sovička nemusíme řešit před prázdninami stresovou situaci s nedostatkem míst. Všechny 
děti, které splnily podmínky pro přijetí, se nám letos do školy i školky dostaly. A aby se měly i ostatní děti 
na co těšit, pustili jsme se do realizace přírodního pump-tracku u školy.

Máme za sebou kontrolu hospodaření obce za rok 2021, která proběhla bez chyb a nedostatků. Podařilo 
se přinést do rozpočtu jak finance v rámci příspěvků od stavebníků, tak z dotací a rádi bychom tento trend 
udrželi. V současné chvíli máme zažádáno o dotaci na chodník podél ulice Hlavní u SFDI, u Nadace ČEZ 
žádáme příspěvek na naučnou stezku a za získanou dotaci od Ministerstva pro místní rozvoj se nám podařilo 
letos opravit rozsáhlou část silnic. Snažíme se sáhnout na dotaci všude tam, kde je to jen možné, obzvlášť 
v dnešní době neustále se měnících a stoupajících cen.

Závěrem bych Vám všem chtěla poděkovat za spolupráci. Především pak za nabídnutou pomoc pro naše 
ukrajinské uprchlíky. Jsem moc ráda, že jste je mezi sebe přijali, a tak se tu mohou cítit v rámci možností 
aspoň trochu dobře a v bezpečí.

Za celé vedení obce Vám přeji krásné léto, dětem pak prázdniny plné dobrodružství a odpočinku.

Veronika Kristová

Fotografie na titulní straně: David Sýkora
Fotografie str. 10: Alina Akimova
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Geofyzikální průzkum bohužel ukázal, že ochranná hráz kolem našeho areálu vykazuje řadu problematických míst, která mohou 
při povodňových stavech způsobit její propustnost a sníženou odolnost proti tlaku vody. Tyto části byly zřejmě poškozeny povodně-
mi v minulých letech. ÚJV Řež po důkladném posouzení variant nápravných opatření upřednostnila dílčí opravu částí hráze před 
její celkovou rekonstrukcí. Jedním z hlavních důvodů této volby byla minimalizace dopadů stavby na život obce, které by v případě 
rekonstrukce byly značné. Oprava hráze bude trvat od června 2022 cca do konce roku 2023. Zahrnuje instalaci návodního těsnění 
hráze, která bude chráněna kamenným záhozem, drenáže a obnovu oplocení. Cílem je obnovení projektové ochranné funkce hráze 
proti pronikání vody do areálu při povodňových stavech. 

Aby byly dodrženy právní předpisy a za-
jištěna bezpečnost, bude bohužel v době 
stavebních prací nutné uzavřít pro pěší 
i cyklisty část stezky podél místa vý-
stavby v  délce cca 600 m. Na  uzávěru 
budou upozorňovat informační vývěs-
ky, na šíření informace spolupracujeme 

i s  okolními obcemi nebo Klubem tu-
ristů. Uzavření stezky plánujeme na za-
čátku července, opětovné zprůchodnění 
předpokládáme v  dubnu příštího roku. 
Pro naše zaměstnance, sousedy z  obce 
i výletníky určitě představuje uzavření 
průchodu nepříjemnost, nicméně vě-

říme, že důvody pro opravu hráze jsou 
všem pochopitelné. Za případné ne-
pohodlí při hledání náhradních tras se 
omlouváme a přejeme všem sousedům 
pěkné léto. 

Alena Rosáková
 marketing, ÚJV Řež, a. s.
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Usnesení č. 1/2/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje
1. účast obce Husinec, se sídlem 
U radnice 64, 250 68 Husinec-Řež, 
IČ 00240231 v elektronické aukci jejímž 
předmětem je celek osmi parcel – parc. 
č. 46, 52, 53, 54/1, 54/2, 55/1, 55/7, 55/8, 
50  % z  pozemku parc. č. 55/4, 50  % 
z pozemku parc. č. 43/2, 50 % z pozem-
ku parc. č. 55/6, druh pozemku zahra-
da, o celkové výměře 10 557 m². K celku 
přináleží podíl na  cestě ve výši 50  %, 
tedy 335 m², 
2. pověřuje starostku Bc. Veroni-
ku Kristovou a pana místostarostu 
Mgr. Martina Dymáčka   k  učinění 
všech kroků nutných k  účasti ve výše 
uvedené aukci, včetně podání nabídek 
na koupi předmětných pozemků, a to 
do maximálně navrhované výše kupní 
ceny, která byla zastupiteli odsouhlase-
na na pracovní poradě dne 28. 1. 2022.

Usnesení č. 2/2/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je poskytnutí finančního daru ve výši 
300 000  Kč na pomoc Ukrajině ve vá-
lečném konfliktu. Tato částka bude při-
psána na účet č. 304452700/0300, který 
zřídil Zastupitelský úřad Ukrajiny v ČR, 
a který je určen na okamžitou pomoc 
pro obranu Ukrajiny.

Usnesení č. 3/2/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je koupi pozemku parc. č. 483/15, kat. 
území Husinec u Řeže, o celkové výmě-

ře 78 m², druh pozemku ostatní plocha 
a pověřuje starostku obce Bc. Veroniku 
Kristovou, podpisem Kupní smlou-
vy mezi XY na straně prodávajícího 
a Obcí Husinec, IČ 00240231, se sídlem 
U Radnice 64, 250 68 Husinec-Řež, za-
stoupenou starostkou Bc.  Veronikou 
Kristovou, na straně kupujícího. Kupní 
smlouva tvoří Přílohu č. 1 tohoto zápi-
su. 

Usnesení č. 4/2/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
Nájemní smlouvu (dále jen „Smlou-
va“) jejímž předmětem je nájem lesní 
plochy pro realizaci společného pro-
jektu „Naučné stezky: Zelený okruh 
jaderným údolím“, a to mezi společnos-
tí ÚJV Řež, a. s., se sídlem Hlavní 130, 
250 68 Husinec-Řež, IČ 46356088, DIČ 
CZ46356088, zapsaná v obchodním 
rejstříku vedeném Městským soudem 
v Praze, oddíl B, vložka 1833, zastou-
pená Ing. Danielem Jiřičkou, předse-
dou představenstva a Ing. Tomášem 
Novotným, členem představenstva, 
na straně pronajímatele a Obcí Husi-
nec, IČ 00240231, se sídlem U Radnice 
64, 250 68 Husinec-Řež, zastoupenou 
starostkou Bc. Veronikou Kristovou, 
na straně nájemce, a pověřuje starostku 
obce Bc. Veroniku Kristovou, podpisem 
této Smlouvy, která tvoří   Přílohu č. 2 
tohoto zápisu.

Usnesení č. 5/2/2022
Zastupitelstvo obce Husinec jmenuje 

v  rámci výběrového řízení na poříze-
ní víceúčelového komunálního vo-
zidla v  souladu s § 42 odst. 1 zákona 
č.  134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek (dále jen zákon), pětičlennou 
komisi ve složení Tomáš Pfeifer, Ma-
rie Srbová, Jakub Strnad, Karel Novák, 
Martin Strakatý a dále náhradníka, kte-
rým bude v  případě potřeby jeden ze 
členů zastupitelstva nebo vedení obce 
Husinec. Zastupitelstvo obce Husinec 
tímto pověřuje jmenovanou komisi 
k provádění úkonů podle zákona. Jedná 
se především o úkony spojené s oteví-
ráním nabídek, posouzením a hod-
nocením nabídek. Zastupitelstvo obce 
pověřuje pana místostarostu Pfeifera 
provedením výběru dodavatele dle do-
poručení a závěrů hodnotící komise, 
dále provedením případného rozhod-
nutí o  vyloučení účastníka a o zrušení 
zadávacího řízení v  zákonem stanove-
ných případech. 

Zastupitelstvo obce Husinec pově-
řuje pana místostarostu Ing. Tomáše 
Pfeifera podpisem smlouvy s vybraným 
dodavatelem.

S O U H R N  U S N E S E N Í  K   Z Á P I S U  Č .  2 / 2 0 2 2 
Z E  Z A S E D Á N Í  Z O  H U S I N E C  K O N A N É H O 

D N E  7.  3 .  2 0 2 2
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Usnesení č. 1/3/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočtové opatření č. 1/2022, které 
tvoří Přílohu č. 1 tohoto zápisu.

Usnesení č. 2/3/2022
Zastupitelstvo obce Husinec, přísluš-
né podle § 6 odst. 5 písm. c zákona 
č.  183/2006 Sb., o územním plánování 
a stavebním řádu, ve znění pozdějších 
předpisů (stavební zákon), za použití 
§ 43 odst. 4 stavebního zákona a § 171 
a následujících zákona č. 500/2004 Sb., 
právní řád, rozhodlo podaných námit-
kách a souhlasí s vyhodnocením připo-
mínek tak, jak je uvedeno v příslušných 
kapitolách a přílohách textové části odů-
vodnění územního plánu, která je sou-

částí Přílohy č. 2 tohoto zápisu.

Usnesení č. 3/3/2022
Zastupitelstvo obce Husinec, přísluš-
né podle § 6 odst. 5 písm. c) zákona 
č.  83/2006 Sb., o územním plánování 
a stavebním řádu, ve znění pozdějších 
předpisů (stavební zákon), za použití 
§ 43 odst. 4 stavebního zákona a § 171 
a následujících zákona č. 500/2004 Sb., 
správní řád, vydává opatřením obecné 
povahy č. 1/2022 Územní plán Husinec 
na základě předložené dokumentace, 
která tvoří Přílohu č. 2 tohoto zápisu.

Usnesení č. 4/3/2022
Zastupitelstvo obce Husinec, přísluš-
né podle § 6 odst, 5 písm. c zákona 

č.  83/2006 Sb., o územním plánování 
a stavebním řádu, ve znění pozdějších 
předpisů (stavební zákon), za použi-
tí §  43 odst. 4 stavebního zákona a § 
171 a následujících zákona č. 500/2004 
Sb., správní řád, pověřuje pořizovatele 
územně plánovací dokumentace. Obec-
ní úřad Husinec, aby v souladu s platný-
mi předpisy oznámil vydání územního 
plánu veřejnou vyhláškou, zajistil jeho 
trvalé zveřejnění na oficiálních webo-
vých stránkách obce, uložil dokumenta-
ci opatřenou záznamem o účinnosti na 
předepsaných místech a  požádal o její 
zapsání do celostátní evidence územně 
plánovací činnosti. 

S O U H R N  U S N E S E N Í  K   Z Á P I S U  Č .  3 / 2 0 2 2 
Z E  Z A S E D Á N Í  Z O  H U S I N E C  K O N A N É H O 

D N E  2 8 .  3 .  2 0 2 2

S O U H R N  U S N E S E N Í  K   Z Á P I S U  Č . 4 / 2 0 2 2 
Z E  Z A S E D Á N Í  Z O  H U S I N E C  K O N A N É H O 

D N E  1 1 .  4 .  2 0 2 2
Usnesení č. 1/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je Smlouvu o zřízení služebnosti mezi 
Obcí Husinec, IČ 00240231, se sídlem 
U Radnice 64, 250 68 Husinec-Řež, za-
stoupenou starostkou Bc. Veronikou 
Kristovou, jako Povinný, a společnos-
ti ÚJV Řež, a. s., se sídlem Hlavní 130, 
250 68 Husinec-Řež, zapsané u Městské-
ho soudu v Praze, oddíl B, vložka 1833, 
IČ  46356088, zastoupené Ing. Karlem 
Palečkem, ředitelem úseku Správa a pro-

voz a Ing. Josefem Husákem, vedoucím 
odd. Správa a investice, jako Oprávněný. 
Věcné břemeno se vztahuje k pozemku 
parc. č. 345/52, druh pozemku ostatní 
plocha (dále jen služebný pozemek), 
kdy Oprávněný je vlastníkem vybu-
dovaného parkoviště, které je částeč-
ně umístěno na služebném pozemku. 
Zastupitelstvo obce Husinec pověřuje 
starostku obce, Bc. Veroniku Kristovou, 
podpisem této Smlouvy, která tvoří Pří-
lohu č. 1 tohoto zápisu.

Usnesení č. 2/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec jmenuje 
v rámci výběrového řízení na staveb-
ní práce pod názvem „Rekonstrukce 
a výstavba pletivového plotu u naučné 
stezky“, v souladu s § 42 odst. 1 záko-
na č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek (dále jen zákon), pětičlennou 
komisi ve složení Ing. Karel Novák, 
Bc. Veronika Kristová, Ing. Lenka Mi-
xová, Mgr. Martin Dymáček a zástupce 
společnosti ÚJV Řež, a. s., a náhradníky 
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komise, kterými bude vždy jeden ze čle-
nů zastupitelstva obce Husinec. Zastupi-
telstvo obce tímto pověřuje jmenovanou 
komisi k provádění úkonů podle Záko-
na. Jedná se především o úkony spojené 
s otevíráním obálek, posouzením a hod-
nocením nabídek. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostku obce provedením vý-
běru dodavatele dle doporučení a závě-
rů hodnotící komise, dále provedením 
případného rozhodnutí o  vyloučení 
účastníka a o zrušení zadávacího řízení 
v zákonem stanovených případech. 

Zastupitelstvo obce pověřuje starost-
ku obce podpisem smlouvy s vybraným 
dodavatelem.

Usnesení č. 3/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je uzavření Dodatku č. 3 ke Smlouvě 
o  spolupráci mezi Obcí Husinec, se 
sídlem: U Radnice 64, 250 68 Husinec-
-Řež, zastoupenou Bc. Veronikou Kris-
tovou, starostkou, společností Albion 
Invest, s. r. o. v  likvidaci, se sídlem Na 
Hlinkách 199, 250 68 Husinec-Řež IČ 
27628612, zastoupen: Ing. Vladimírem 
Blankem, likvidátorem a Ing. Tomášem 
Těthalem, CSc. a Ing. Davidem Krásou, 
jako „nový stavebník“ a pověřuje sta-
rostku jejím podpisem. Dodatek č. 3 
tvoří Přílohu č. 2 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 4/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je uzavření Dodatku č. 1 k Zástavní 
smlouvě mezi Obcí Husinec, se sídlem: 
U Radnice 64, 250 68 Husinec-Řež, za-
stoupenou Bc. Veronikou Kristovou, 
starostkou, společností Albion Invest, 
s. r. o. v likvidaci, se sídlem Na Hlinkách 
199, 250 68 Husinec-Řež IČ 27628612, 
zastoupenou: Ing. Vladimírem Blan-

kem, likvidátorem a pány Ing. Tomášem 
Těthalem, CSc., a Ing. Davidem Krásou, 
„nový stavebník“, ve znění Přílohy č. 3 
tohoto Zápisu a pověřuje starostku jejím 
podpisem. 

Usnesení č. 5/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje:
1. uzavření Smlouvy č. 1190900527 
o  poskytnutí podpory ze Státního fon-
du životního prostředí České republiky 
mezi obcí Husinec, se sídlem: U Radni-
ce 64, 250 68 Husinec-Řež, zastoupenou 
Bc. Veronikou Kristovou, starostkou 
jakožto příjemcem podpory a Státním 
fondem životního prostředí České re-
publiky, se sídlem Kaplanova 1031/1, 
148 00 Praha 11, IČ 00020729, zastou-
pené Ing. Petrem Valdmanem, ředite-
lem SFŽP ČR, ve znění Přílohy č. 4 a po-
věřuje starostku jejím podpisem. 
2. přijetí dotace ve výši 218 397  Kč 
(slovy: dvě stě osmnáct tisíc tři sta de-
vadesát sedm korun českých) na akci 
„Vracíme stromy do Řeže“, kterou obec 
Husinec získala v rámci Národního pro-
gramu Životního prostředí. 

Usnesení č. 6/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je uzavření Smlouvy o zajišťování a fi-
nancování dopravní obslužnosti mezi 
Středočeským krajem, se sídlem Zbo-
rovská 81/11, Smíchov, 150 00 Praha 5, 
IČ 70891095, zastoupeným na základě 
usnesení Zastupitelstva Středočeského 
kraje č. 018-08/2021/ZK ze dne 28. 6. 
2021 a č. 015-10/2021/ZK ze dne 25. 10. 
2021 organizací Integrovaná doprava 
Středočeského kraje, příspěvková or-
ganizace se sídlem Sokolovská 100/94, 
Karlín, 186 00 Praha 8, Spisová znač-
ka Pr 1564 vedená u  Městského soudu 

v Praze, IČ 05792291, zastoupena ředi-
telem organizace (dále jen „Kraj“) a obcí 
Husinec, se sídlem U Radnice 64, 250 68 
Husinec-Řež, zastoupenou Bc. Veroni-
kou Kristovou, starostkou, a to ve znění 
Přílohy č. 5 tohoto Zápisu a pověřuje 
starostku jejím podpisem.

Usnesení č. 7/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je záměr nákupu části pozemku parc. 
č. 229/2, zahrada, k.ú. Husinec u Řeže, 
o celkové výměře 1 000 m2 a pověřu-
je starostku Bc. Veronikou Kristovou, 
a pana místostarostu Mgr. Martina Dy-
máčka, zajištěním úkonů potřebných 
pro případný nákup výše uvedeného 
pozemku.

Usnesení č. 8/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočtové opatření č. 2/2022, které 
tvoří Přílohu č. 6 tohoto zápisu.

Usnesení č. 9/4/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je Smlouvu o smlouvě budoucí o slu-
žebnostech inženýrských sítí (dále jen 
„Smlouva“), jejímž předmětem je stav-
ba stavby inženýrských sítí – přípojku 
splaškové kanalizace a přípojku dešťové 
kanalizace na pozemku parc.  č.  476/33 
v k. ú. Husinec u Řeže, obec Husinec, 
okres Praha-východ, zapsaného na LV 
č. 10001, vedeného u Katastrálního úřa-
du pro Středočeský kraj, Katastrálního 
pracoviště Praha-východ, mezi obcí 
Husinec, se sídlem U Radnice 64, 250 68 
Husinec-Řež, IČ 00240231, zastoupe-
nou starostkou obce, Bc. Veronikou 
Kristovou, jako budoucí povinnou a XY, 
jakožto budoucím oprávněným. Smlou-
va tvoří Přílohu č. 7 tohoto Zápisu.
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S O U H R N  U S N E S E N Í  K   Z Á P I S U  Č . 5 / 2 0 2 2 
Z E  Z A S E D Á N Í  Z O  H U S I N E C  K O N A N É H O 

D N E  1 6 .  5 .  2 0 2 2
Usnesení č. 1/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočtové opatření č. 3/2022, které 
tvoří Přílohu č. 1 tohoto zápisu.

Usnesení č. 2/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec projednalo 
a schvaluje:
• výsledek hospodaření Základní školy 
a mateřské školy Husinec-Řež, příspěv-
kové organizace, IČO: 70991073, se síd-
lem Řež č. p. 17, 250 68 Husinec, zřízené 
obcí Husinec, za rok 2021;
• účetní závěrku uvedené organizace se-
stavenou k 31. 12. 2021;

Usnesení č. 3/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
převod zlepšeného výsledku hospodaře-
ní Základní školy a mateřské školy Hu-
sinec – Řež, příspěvkové organizace, ve 
výši 258 689,31 Kč do rezervního fondu.  

Usnesení č. 4/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec projednalo:
• výsledek hospodaření a závěrečný účet 
obce Husinec za rok 2021;
• zprávu o výsledku přezkoumání hos-
podaření obce Husinec za rok 2021, 
ze dne 18. 2. 2022, vypracovanou Kraj-
ským úřadem Středočeského kraje, od-
borem kontroly; 
• schválení celoročního hospodaření 
a  závěrečný účet obce Husinec za rok 
2021, který tvoří Přílohu č. 2. tohoto zá-
pisu, a vyjadřuje s nimi souhlas bez vý-
hrad; 

Usnesení č. 5/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec projednalo 
a schvaluje účetní závěrku obce Husinec 
sestavenou k  31. 12. 2021, která tvoří 
Přílohu č. 2 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 6/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec pověřu-
je starostku, Bc. Veroniku Kristovou, 
k  účasti na řádné valné hromadě akci-
onářů společnosti Vodárny Kladno – 
Mělník, a. s. dne 26. 5. 2022. 

Usnesení č. 7/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je uzavření Smlouvy o spolupráci mezi 
Obcí Husinec, se sídlem U Radnice 
64, Řež, 250 68 Husinec, zastoupenou 
Bc. Veronikou Kristovou, starostkou, 
a společností BALENO Delta, a. s., se 
sídlem Pod Václavem 953/21, Dolní 
Chabry, 184 00 Praha 8, zastoupenou 
Ing. Jurajem Kaličiakem, předsedou 
představenstva a Mgr. Ondřejem Voj-
těchem, členem představenstva (dále 
jen „stavebník“), která je v  souladu s 
Pravidly obce Husinec pro jednání se 
stavebníky o  projektech bytové výstav-
by a výstavby rodinných domů, a jejímž 
předmětem je spolupráce stran ve věci 
stavebního projektu stavebníka na vý-
stavbu rodinných řadových domů a by-
tových domů o  celkovém maximálním 
počtu 35 jednotek v  ulici Nad Údolím, 
a  ověřuje starostku jejím podpisem. 
Smlouva o spolupráci tvoří Přílohu č. 3 
tohoto Zápisu.

Usnesení č. 8/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schva-
luje uzavření Darovací smlouvy mezi 
Obcí Husinec, se sídlem U Radnice 64, 
Řež, 250 68 Husinec, zastoupenou 
Bc. Veronikou Kristovou, starostkou, 
na straně „obdarovaného“ a společnos-
tí BALENO Delta, a. s., se sídlem Pod 
Václavem 953/21, Dolní Chabry, 184 00 
Praha 8, na straně „dárce“, jejímž před-
mětem jsou pozemky:
• parc. č. 316/66, o výměře 87 m², lesní 
pozemek
• pozemek parc. č. 316/82, o výměře 
1 712 m², lesní pozemek 
• pozemek parc. č. 341/2, o výměře 
2 292 m², ostatní plocha

Zastupitelstvo pověřuje starostku je-
jím podpisem. Darovací smlouva tvoří 
Přílohu č. 4 tohoto Zápisu.

Usnesení č. 9/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
uzavření Nájemní smlouvy mezi obcí 
Husinec, se sídlem U Radnice 64, 250 68 
Husinec-Řež, zastoupenou Bc. Vero-
nikou Kristovou, starostkou, (dále jen 
„pronajímatel“) a paní Helenou McAlo-
rum a Hanou Patzákovou, (dále jen „ná-
jemkyně“), jejímž předmětem je umís-
tění dočasné mobilní stavby kavárny 
na části pozemku obce Husinec, parc. 
č. 363/28 zapsaného na LV č. 10001 
vedeném Katastrálním úřadem pro 
Středočeský kraj, v katastrálním území 
Husinec u Řeže, a pověřuje starostku je-
jím podpisem.   Nájemce se mimo jiné 
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Opravy a údržba
Pro letošek máme opraveno. Nové silni-
ce, opravy stávajících a nové chodníky. 
Bylo to třeba, ať se nám v obci bezpeč-
něji jezdí i chodí. Natíráme všechna 
zábradlí a nově jsou označeny všechny 
lampy.

Relaxace
Dětské hřiště v  Husinci po zimě uká-

zalo svá slabá místa a my řešíme jeho 
obnovu. Opět musím připomenout, že 
vyřazené hračky na veřejné dětské hřiš-
tě nepatří. V místě bývalého lomu u Hu-
sinecké skály vzniká nové, veřejné místo 
park U Pasáčka. Již nyní jej můžete na-
vštívit a na nových lavičkách posedět 
a rozjímat při  pohledu na druhý břeh 
Vltavy.

Odpady
Budujeme nová stání na kontejnery 
Na Hlinkách a v Akátové. Taktéž děku-
jeme, že využíváte k třídění kontejnery 
po obci. Každopádně, když se papírové 
krabice rozloží či sešlápnou, vejde se 
jich do kontejneru více. Kloktex také 
děkuje za sběr šatstva, které dále chari-
tativně využívá. 

Tomáš Pfeifer

Z P R Á V Y  Z  O B C E

zavazuje umožnit v kavárně komunitní 
setkávání občanů v rámci obecních akcí, 
jako jsou např. kavárničky pro rodiče 
s malými dětmi, setkávání seniorů atp. 
Nájemní smlouva tvoří Přílohu č. 5 to-
hoto Zápisu.

Usnesení č. 10/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec stanovu-
je podle ustanovení § 67 a 68 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zříze-
ní), ve znění pozdějších předpisů (dále 
jen zákon o obcích) počet zastupitelů 
pro volební období 2022–2026 na 9.

Usnesení č. 11/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec mění tímto 
usnesením usnesení č. 5.a/7/2018 o sta-
novení odměn neuvolněným členům 
zastupitelstva za výkon funkce tak, že 
dosavadní text uvedeného usnesení ruší 
a nahrazuje jej následujícím textem:
Zastupitelstvo obce Husinec stanovuje 
svým neuvolněným členům za výkon 
funkce odměny za měsíc v následujících 
částkách
a) neuvolněný člen zastupitelstva bez 
dalších funkcí 500 Kč,
b) za každé členství ve výboru zastupi-

telstva obce namísto odměny dle bodu 
a) 500 Kč,
c) za každé členství v komisi obce na-
místo odměny dle bodu a) 1000 Kč,
d) za každé předsednictví ve výboru 
zastupitelstva obce namísto odměny dle 
bodu b) 1 000 Kč,
e) za každé předsednictví v komisi obce 
namísto odměny dle bodu c) 2 000 Kč.

Odměny uvedené výše pod bodem b) 
až e) se při souběhu více funkcí sčítají, 
maximálně však do výše souhrnu od-
měn za tři různé funkce. Odměny dle 
tohoto usnesení se nevztahují na neu-
volněné členy zastupitelstva vykonávají-
cí funkci místostarosty. Odměny v  této 
výši budou poskytovány od měsíce 
květena 2022 včetně.  V případě nástu-
pu náhradníka na uprázdněný mandát 
člena zastupitelstva obce bude odmě-
na poskytována ode dne složení slibu. 
V případě budoucích změn v obsazení 
jednotlivých funkcí bude odměna po-
skytována ode dne zvolení do příslušné 
funkce.

Usnesení č. 12/5/2022
Zastupitelstvo obce Husinec mění tím-
to usnesením usnesení č.   5.b/7/2018 

o stanovení odměn fyzickým osobám, 
které nejsou členy zastupitelstva obce 
za výkon jimi zastávaných funkcí v ko-
misích a výborech tak, že dosavadní text 
uvedeného usnesení ruší a nahrazuje jej 
následujícím textem: 

Zastupitelstvo obce Husinec stanovu-
je fyzickým osobám, které nejsou členy 
zastupitelstva obce za výkon jimi zastá-
vaných funkcí odměny za měsíc v násle-
dujících částkách:
a) za každé členství ve výboru 500 Kč,
b) za každé členství v komisi 1 000 Kč,
c) za každé předsednictví ve výboru 
zastupitelstva obce namísto odměny dle 
bodu a) 1 000 Kč, 
d) za každé předsednictví v komisi na-
místo odměny za členství v komisi dle 
písm. b) 2 000 Kč.

Odměny uvedené pod bodem a) až 
d) se při souběhu více funkcí sčítají, ma-
ximálně však do výše souhrnu odměn 
za tři různé funkce. 

Odměny v  této výši budou posky-
továny od měsíce květena 2022 včet-
ně. V případě budoucích změn v obsa-
zení jednotlivých funkcí bude odměna 
poskytována ode dne zvolení do přísluš-
né funkce.
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V sobotu 17. září 2022 od 17.00 proběh-
ne druhý ročník sousedského setkání, 
který se bude konat za podpory obce 
Husinec-Řež a Hospůdky U hřiště. 

Místo konání bude v  prostoru 
před Hospůdkou U hřiště. Akce je ur-
čena pro celou rodinu. Děti budou mít 
možnost využít projížďku na koních. 
Občerstvení zajištěno.   K  poslechu 
a tanci bude hrát kapela VOCAL BAND 
Markéty Aptové s pop-rockově laděným 
repertoárem. Mimo jiné zazní písně 
od interpretů Kabát, Wohnout, Rybič-
ky 48, Mandrage, Tomáš Klus, Kryštof, 
Kapitán Demo, Queen, Pink, Katy Pery, 
Adele a další.

Všichni jste srdečně zváni.

Markéta Hrdinová a David Šír

Po dvou letech strávených pod rouš-
kou covidu opět ovládly fotbalové hři-
ště naše děti, se kterými jsme mohli 
oslavit Den dětí, jak se patří. Doslova 
v  každém koutě na ně čekalo nějaké 
překvapení. Například hry našich spol-
ků a hasičů. Při ní děti plnily spoustu 
zajímavých úkolů a prověřily si své zna-
losti, fyzickou zdatnost a uměleckou 
dovednost. Nezastavil se ani řetízkový 
kolotoč, trampolíny a skákací hrad čelil 
nájezdu nevyřáděných dětí. Doufáme, 
že si to děti za ty dva roky vynahradily 
dosyta. Kousek opodál, na louce před 
hotelem Vltava, se děti mohly povozit 
na konících a trochu vydechnout. Pro ty 
nejmenší připravily program a zábavu 
v klidné relaxační zóně dámy z Matýs-
ka Brandýského, se kterým spolupracu-

jeme v  rámci pravidelných kavárniček 
pro ty nejmenší. Nechyběla ani spousta 
dobrot a sladkostí. Věříme, že si přišli 
na své dospělí i děti. Jsme rádi, že jsme 
mohli prezentovat na dětském dnu no-
vou kavárnu KONKÁVU, kde tekla káva 
doslova proudem. Sarnia byla vypro-
dána do posledního koláčku. Všechny 
děti, některé slastně zapatlané od dob-
rot, zmrzliny či cukrové vaty, jsme ro-
dičům vykoupali v pěně, kterou pro nás 
připravili hasiči. Tu spláchl jarní déšť 
a tím akci krásně ukončil. 

Velké díky patří všem, kdo se na prů-
běhu a organizaci celého dne podíleli, 
stejně tak všem zúčastněným. Těšíme se 
za rok. 

Veronika Kristová

Těší nás, že schůzky klubu deskových 
her na OÚ každou první sobotu v měsí-
ci od 15.00 si našly stálé příznivce – děti 
i dospělé. S nimi a s případnými novými 
zájemci se uvidíme po letních prázdni-
nách (to se schůzky nekonají, lidé do-
volenkují a účast by byla mizivá). Z ro-
dinných důvodů však vynecháme také 
sobotu 3. září.

Další schůzku klubu tedy svolávám 
na sobotu 1. října 2022. Čekají na vás 
nové zajímavé hry. Můžete také tréno-
vat na další ročník turnaje Ježkohraní. 
Z něho by se po úspěšné letošní premié-
ře mohla stát pěkná tradice!

S přáním pěkného léta
Jan Typlt

S O U S E D S K É 
S E T K Á N Í

D Ě T S K Ý  D E N

H E R N Í  K L U B  O T E V Ř E 
Z A S E  V  Ř Í J N U
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Jsme moc rádi, že nám jaro přeje, pro-
ticovidová opatření se již uvolnila a my 
jsme pro Vás mohli po delší době zor-
ganizovat další kulturní akci, nejen 
pro seniory, ale pro všechny občany. 
Tentokrát jsme se potkali při konání 
Talk show s Ivankou Devátou a s naši-
mi seniory oblíbeným harmonikářem 
Liborem Šimůnkem. Zázemí jsme na-
lezli v konferenčním sále ÚJV, který 
nám poskytl veškeré technické vybave-
ní a podporu. Bylo veselo i nostalgicky, 
jak už to bývá, když se mluví o životě, 
ale v  podání Ivanky Deváté byly i ty 
smutnější postřehy ze života plné nad-
hledu a vtipu. Paní Ivanka je navzdory 
svému úctyhodnému věku stále aktivní 
dámou, které se povedlo nás všechny 
za necelé dvě hodiny nabít pozitivní 
energií   dopředu. Pan Šimůnek nás pak 
osvěžil příjemnými melodiemi, kterými 
nás naladil na další povídání. Během ce-
lého programu bylo možno se občerst-
vovat, nachystaná byla káva, čaj, koláčky 
a celé posezení tak mělo milou a nefor-
mální atmosféru. Kdo měl zájem, mohl 
se s  Ivankou Devátou vyfotit a vzniklo 
i skupinové foto. Pro připomenutí těm, 
co se zúčastnili a pro představu pro ty, 
kteří zvažují, že by se rádi některé z na-

šich příštích akcí zúčastnili, pár fotek 
přikládáme. Ti z  návštěvníků, kteří by 
měli zájem o fotky z  této akce, mohou 
napsat na email socialni-komise@husi-
nec-rez.cz a předání fotek pro ně zajis-
tíme. Závěrem bych chtěla poděkovat 
našim účinkujícím i hostům za krásnou 
atmosféru, pracovnicím ÚJV za vstříc-
nou spolupráci a paní starostce za fi-
nanční podporu ze strany obce i za po-
moc s organizačním zajištěním.

Již se nám pomalu začíná opět roz-
jíždět kavárnička pro seniory, která se 
koná v knihovně Obecního úřadu zpra-
vidla každý poslední čtvrtek v  měsíci 
mezi 14. a 16. hodinou. K příjemnému 
posezení Vám uvaříme kávu nebo čaj 
a většinou nechybí ani kousek domácí-
ho koláče od některého z návštěvníků. 
Můžete posedět a popovídat se stávající, 
již tradiční „partou“ seniorek, které se 
pravidelně scházejí nebo vytvořit svoji 
skupinku, protože kapacita Knihovny 
určité zachování soukromí umožňuje. 
Svoji účast nemusíte nikde předem hlá-
sit, místo i káva jsou připraveny pro ka-
ždého, jen si na Obecním úřadě u Petry 
Novotné, která kavárničku organizač-
ně zajišťuje, dopředu ověřte její konání 
a pak prostě přijďte a vyzkoušejte, jestli 
Vám v naší kavárničce bude příjemně. 
Jste srdečně vítáni. 

Na závěr bych se s  Vámi ráda po-
dělila o velkou radost, kterou mám 
ze založení ochotnického spolku u nás 
v obci. Od počátečních obav, zda bude 
o tento druh volnočasové aktivity mezi 
Vámi zájem, přes následný dobrý pocit 
ze zjištění, že zájem máte, po hřejivý 

pocit, že se sešla prima parta různoro-
dých lidí, které spojuje společný zájem. 
Teď už to mohu takto veřejně říci, pro-
tože se scházíme 1x týdně již skoro dva 
měsíce a jsme plni tvůrčího zaujetí. Par-
ta je to, jak jsem psala, různorodá, což 
je pro ochotnický soubor výhoda. Nejen 
typově pro obsazení jednotlivých herec-
kých rolí, pro které je třeba zastoupení 
mužů i žen, mladých i zralých, typů 
milovníků, komiků i záporáků. Je to 
výhodou i pro celý chod ochotnického 
souboru, který nemá na nic „profesio-
nální“ lidi, ale vše si musí zajišťovat sám. 
A nám se v  partě sešli muzikanti, vý-
tvarníci, jedinci s fantazií, silným moto-
rem, technickým i organizačním talen-
tem. Těšíme se, že Vám budeme jednou 
moci předvést plody našich středečních 
setkání, i když naše inscenace, která je 
zároveň naším autorským dílem, vzniká 
pomalu. 

Držte nám palce, ať vše dovedeme 
do zdárného konce. 

Přeji Vám jménem Sociální a kultur-
ní komise krásné jarní dny plné pohody 
a především buďte zdraví. 

Hana Krommerová

K O M I S E  S O C I Á L N Í 
A  K U L T U R N Í  I N F O R M U J E
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Kavárna
Bude se jednat o montovanou, bezba-
riérovou stavbu à la kontejner velikosti 
8  ×  2,7  m včetně sanitárního zaříze-
ní 2  ×  2,5  m. Vnitřní prostor kavárny 
bude pro 10 lidí a venkovní zahrádka 
pro cca 12 osob. Termín realizace bude 
v  průběhu června 2022. Orientační 
otevírací doba: úterý až pátek 8–18 h, 
sobota až neděle 10–19 h. Dle požadav-
ků provozu a  klientů bude následně 
upravena. Naše kavárna bude fungovat 
celoročně se  sezónní nabídkou. Kromě 
klasického prodeje nabízeného sorti-
mentu plánujeme organizovat různo-
rodé akce. Například kreativní dílničky 
pro nejmenší, workshopy či přednášky 
pro starší děti a dospělé, autorská čtení, 
setkání se známými osobnostmi napříč 
obory, ale i degustace vín, kávy či růz-
ných netradičních pokrmů. Návštěvníci 
budou mít možnost uspořádat v  naší 
kavárně i narozeninovou oslavu, večírek 
pro přátele či firmu nebo oslavit důle-
žitá výročí. Pracujete z  domova, není 
problém. Internet zde bude neomeze-
ně k dispozici a vy si svoji práci můžete 
zpříjemnit nějakou dobrotou.

Nabízený sortiment
Rádi bychom podporovali místní do-
davatele, proto budeme spolupracovat 
co nejvíce s  lokálními a ověřenými fir-
mami, které nabízejí zdravé a kvalitní 
produkty. Věříme, že naše nabídka bude 
natolik pestrá, že si u nás vybere jak 
sportovec/cyklista, maminka se svojí ra-
tolestí, ale i senior s pejskem či vědecký 
pracovník z ÚJV. Těšit se můžete na vý-
běrovou kávu, čaj, domácí limonádu, 
víno, dorty, zmrzlinu, koláče či slané 
dobroty. 

Proč to děláme
Jsme si vědomi skutečnosti, že najít si, 
a hlavně udržet své zákazníky záleží 
výhradně na našich podnikatelských 
schopnostech, a proto jsme ochotni 
do našeho rozjezdu vložit vše, co bude 
nutné a nezbytné pro náročný a v pod-
statě zcela nově se rodící projekt – naše 
dítě. Plánujeme průběžně zjišťovat přání 
a potřeby našich zákazníků a dle jejich 
přání obměňovat nabízený sortiment. 
V co však pevně věříme, je fakt, že s pod-
porou naší obce, vás – našich sousedů, 
okolních firem a jejich zaměstnanců to 
zvládneme a vytvoříme zde místo, kam 
lidé budou chodit opravdu rádi. Proto-
že jak všichni říkají, že Řež a Husinec je 
zkrátka krásné místo pro život, tak proč 
ho neudělat ještě útulnější.

Něco málo o nás
Jsme dvě nadšené sousedky, kamarádky, 

maminky a vizionářky, které vidí a cítí, 
že je ten pravý čas na to udělat pro lidi 
něco pěkného. Obzvláště po pandemii, 
která nás všechny tak hluboce zasáhla 
a uvěznila doma, cítíme tuto potřebu 
o to víc. Lidé by se měli potkávat, sdí-
let své pocity, radosti i strasti, názory 
a chtít mít život v obci hezký, kvalitní, 
a těšit se na to, že jednou možná dva-
krát týdně si mají kam zajít. Stejně tak 
i lidé, kteří do Řeže jezdí za pracovními 
povinnostmi, na návštěvu příbuzných 
nebo na výlet. Jsem si jistá, že mnozí 
z vás mě a Helenu McAlorum již znáte. 
Já bydlím v Řeži již 13 let a poslední tři 
roky zde organizuji Kavárničku pro ro-
diče s dětmi na OÚ. Helena tu bydlí dva 
roky a je lektorkou jógy, kterou v  Řeži 
a Klecanech provozuje. Chceme, aby 
obec žila, ne přežívala, proto děláme, co 
děláme a máme z toho radost.

Už teď se na vás v naší kavárně obě 
moc těšíme…

Hana Patzáková a Helena McAlorum
KONKÁVA s. r. o.

O T E V Ř E N Í  N O V É  K A V Á R N Y  V  Ř E Ž I
V dnešní hektické době lidé potřebují místo, kde by si mohli odpočinout. Místo, které by jim poskytlo možnost relaxace spojené 
s příjemným posezením, setkáním se sousedy, kamarády nebo třeba i se svými spolupracovníky. A jak jinak relaxovat než s dobrým 
šálkem kávy/čaje/vína a k tomu něco na zub. Právě takovým místem bude naše kavárna. Cílem kavárny je vytvořit v obci prostor, 
takovou gastro zastávku, která potěší tělo i mysl a zároveň spojí místní i přespolní při výletech, cestě do práce nebo na běžné pro-
cházce obcí.
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Tělocvična a přístavba školy
Projekční práce na tělocvičně jsou v pl-
ném proudu. Nyní zahájíme stavební 
řízení. Čekali jsme na schválení územ-
ního plánu. Ten je již v platnosti, a tak 
můžeme pokračovat v  přípravách pro-
jektu a jeho povolování. U přístavby 
školy běží stavební řízení. 

Multifunkční hala
Zadávací dokumentace na přípravu MH 
je téměř hotova, co nám bránilo v tom, 
abychom vypsali soutěž? Opět jsme se 
rozhodli čekat do schválení územního 
plánu, který celou plochu mění. Stejně 
tak výrazně zasáhla do území aktivní 
povodňová zóna řeky Vltavy, která byla 
aktualizována a nově vydána v prosinci 
2021. Jak nový ÚP, tak nové vymezení 
aktivní zóny záplavového území velmi 
výrazně mění možnosti výstavby v této 
lokalitě. V případě rozpracovaných pro-
jektů by to znamenalo jejich výrazné 
změny a vícenáklady. Územní plán je 
od dubna v platnosti, oprašujeme zadá-
vací dokumentaci a rádi bychom otevře-
li diskusi nad veřejnou soutěží o návrh. 

Kabiny pro fotbalisty
Z  iniciativy fotbalistů máme na stole 
studii kabin a zároveň terasy pro veřej-

nost umístěnou do svahu hřiště. Bude-
me prezentovat co nevidět.

Bezbariérovost obecního úřadu, 
zobytnění půdy a veřejné prostranství
Máme zažádáno o stavební povolení. 
Celý projekt je rozdělen na tři části – 
budova OÚ (zobytnění půdy, bezbarié-
rový vstup), veřejné prostranství kolem 
OÚ a oprava komunikace. V říjnu oče-
káváme vypsání dotační výzvy. 

Naučná stezka „Zelený okruh jader-
ným údolím“ 
Jsme si vědomi ubývající zeleně na úkor 
výstavby v  naší obci. Ve spolupráci 
s  ÚJV Řež, a. s. jsme dokončili projekt 
a získali stavební povolení na stezku, 
která nabídne naprosto nové přírodní 
plochy nejen občanům naší obce. Děku-
jeme zástupcům ÚJV Řež, a. s. za pod-
poru našeho nápadu. Koncem června se 
pouštíme do práce, v říjnu by mělo být 
hotovo. Stezka bude součástí zeleného 
okruhu obcí a přinese nám 26 802 m² 
nové plochy lesa. V maximálně možné 
míře chceme zachovat panenskou pří-
rodu, která byla léta zaplocena a pro ve-
řejnost nepřístupná. Jsou zde také staré 
střílny a další zajímavé prvky. Stezka 
bude doplněna informačními panely, 

které přiblíží jejím návštěvníkům jak 
historii ústavu, tak zároveň naší obce, 
která je s ústavem neodmyslitelně spja-
ta. 

Park U Pasáčka
Nádherné klidné místo u řeky, které 
bylo leta uzavřeno pro veřejnost a slou-
žilo jako úložiště opravdu čehokoliv. 
Park U Pasáčka najdete v Husinci a již 
nyní je otevřen veřejnosti. Po nároč-
ném vyčištění plochy probíhá výsadba 
a revitalizace zeleně. Přes léto doplníme 
mobiliář a věříme, že po prázdninách 
společně slavnostně otevřeme. 

Pump-track u školy
Dokončujeme revitalizaci plochy 
pod školou, kterou jsme zahájili loni. 
Na větší části budujeme přírodní pump-
-track, část zůstane zelená a jako rezer-
va pro zázemí stavby tělocvičny. 

Drobné projekty obce
Došlo k  rozsáhlým opravám komuni-
kací v rámci získané dotace. Budujeme 
dále popelnicová stání. Plánujeme opra-
vy dětských hřišť a jeho zastřešení na 
Červené skále. Těšíme se na vaše pod-
něty a nápady.

Petr Mixa, Veronika Kristová

S T A V E B N Í  P R O J E K T Y  A  V Z H L E D  O B C E

S B Í R K A  P R O  S C H O D Y  D O  V L T A V Y
Vážení spoluobčané, 

máme možnost zřídit koupání ve Vl-
tavě, a to na pravém břehu pod volejba-
lovým kurtem u lávky. Domnívám se, že 
by mohlo jít o důstojnou náhradu v mi-
nulosti zasypaného koupaliště.

Na místě je pozvolný svah písčitého 
dna a hloubka je zde asi po kolena. Voda 

ve Vltavě je čistá a před vstupem je do-
statečný travnatý prostor

Vybraný řemeslník schody zaměřil 
a nacenil. Celková částka je 76 463 Kč.

Chtěl bych Vás poprosit, zda bychom 
byli schopní a ochotní v této nelehké 
době vybrat částku vlastními silami?

Peníze můžete zasílat na transparent-

ní účet, který jsem zřídil pro tuto příle-
žitost 248663158/0600 Moneta money 
Bank.

Bylo by vhodné zaslat příspěvky co 
nejdříve, ideálně k 1. 7., ať se můžeme 
koupat a hlavně ceny materiálu letí na-
horu závratnou rychlostí. 

S úctou Roman Havel, otužilec
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• Pane Vačkáři, o džikan o itadaki ari-
gatógozaimasu – děkuji za Váš čas. 
(Respondent odpovídá plynulou japon-
štinou). Též děkuji, že jste mě sem po-
zvala. (smích)
• Jak byste charakterizoval japonskou 
zemi?
Japonsko je mimořádná země tím, že 
to jsou ostrovy s  homogenním obyva-
telstvem. Příroda je zde na lidi velice 
náročná. Dvě třetiny země pokrývají 
hory sopečného původu, které jsou vy-
soké a strmé. Proto Japonci maximálně 

využívají horská údolí či pobřeží, kde 
by se dala pěstovat rýže či jiné plodiny. 
Kromě toho se země pořád třese, malin-
ká zemětřesení jsou téměř na denním 
pořádku, do 14 dnů se většinou obje-
ví střední zemětřesení a občas ta větší. 
Od září do půlky října přichází období 
tajfunů, které někdy mohou přinést tsu-
nami. Ostrovy jsou situovány severo-
-jižně, přičemž Okinawa leží v  subtro-
pech, Tokio je na stejné rovnoběžce jako 
Řím. Naopak ostrov Hokkaidó, který 
leží na padesáté rovnoběžce jako Praha, 

se vyznačuje drsnou zimou. Japonsko 
má tedy velké podnební rozdíly. Na tep-
lém ostrově Kjúšú rozkvétají již v únoru 
první sakury, kdežto na Hokkaidu až 
koncem dubna. Kvetení sakur se bedli-
vě sleduje v  televizních zprávách, to je 
zkrátka pěkná věc, která potěší každé-
ho. Zajímavé je, že Japonsko nebylo ni-
kdy kolonizováno, což se odráží v jejich 
mentalitě, která je od ostatních asijských 
států velmi odlišná. Ve 13. století chystal 
mongolský Kublajchán invazi do Japon-
ska, ale přišla obrovská bouře, tajfun, 
který potopil mongolské loďstvo. Proto 
Japonci věří, že je zachránil boží vítr 
– kamikaze (kami = bůh, kaze = vítr). 
V tomto smyslu se rozhodli Japonci, kdy 
už na konci druhé světové prohrávali, že 
se sebevražední letci budou jmenovat 
kamikaze. 

Skutečnost, že příroda v Japonsku je 
poměrně chudá, přiměla Japonce vytě-
žit ze své země maximum. Samozřejmě 
mají ohromný zdroj potravy z  moře. 
A dále byli schopni z  přírody úžasně 
vypozorovat, která rostlinka je zdravá, 
prospěšná a jak ji lze upotřebit. Podob-
ně jako tomu bylo u nás, Japonci všech-
ny plodiny na podzim nakládají a jsou 
v tom velice schopní. Když jedete v Ja-
ponsku autem, tak na odpočívadlech 

R O Z H O V O R  S   M A R T I N E M  V A Č K Á Ř E M
Martin Vačkář se narodil v Praze v rodině hudebního skladatele Dalibora C. Vačkáře. Studoval japanologii a anglistiku na FFUK 
v Praze, v roce 1967 studoval japonštinu v Tokiu na Mezinárodní křesťanské univerzitě ICU a další rok na Curyšské univerzitě 
ve Švýcarsku. Po návratu pokračoval na pražské FFUK ve studiu japanologie a sinologie. V průběhu let pracoval jako překladatel 
a tlumočník z japonštiny. Od roku 1989 pracuje jako koordinátor pro japonské televizní štáby v Čechách. V roce 1992 se jako tlu-
močník účastnil státní návštěvy prezidenta Václava Havla v Japonsku. Mnohokrát tlumočil Věře Čáslavské, i v Japonsku k výročí 
tokijské olympiády. Od roku 1995 jezdil jako poradce a tlumočník se souborem Opery Národního divadla v Praze na japonská tur-
né. V roce 2018 obdržel japonský Řád vycházejícího slunce se zlatými a stříbrnými paprsky za celoživotní přínos pro česko-japon-
ské vztahy. Je autorem mnoha úspěšných scénářů pro hudební divadlo. V květnu proběhla v Hospůdce U hřiště beseda o Japonsku, 
kde představil svou knihu „S Japonskem v srdci“. 
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je vždy možné nakoupit nakládanou 
zeleninu a cukroviny z  místního kraje. 
Japonské potraviny jsou velice nápa-
dité a zdravé, a Japonci se tak dožívají 
vysokého věku. Zároveň jsou Japonci 
ohromně technicky schopní a dovedou 
tento talent uplatnit v zemědělství. Pro-
to v  Japonsku můžete vidět soběstačné 
farmáře vybavené malými kvalitními 
zemědělskými stroji, které umí napří-
klad sázet rýži. 
• Co bychom se mohli naučit od Japon-
ců a naopak?
Od Japonců bychom se mohli naučit 
více zodpovědnosti. Kdybychom měli 
stejný vztah k práci jako oni, přineslo by 
to mnoho dobrého. Japonci jsou poctiví, 
milí a pracovití.  To, co by jim prospělo 
jako inspirace z Čech, by nejspíš mělo 
za následek ohrožení celého Japonska, 
a to je schopnost improvizace, individu-
ální řešení. V Japonsku funguje základní 
princip, že každý něco dělá a má vlastní 
odpovědnost. A to je to nejtěžší, protože 
musíte splnit váš díl, ale zároveň nesmí-
te zasáhnout díl někoho jiného. Pro není 
možné v  Japonsku něco rychle vyřídit, 
protože nemůžete zkrátka někoho pře-
skočit. 

Co mají Japonci společného s  námi, 
je cit pro hudbu a to, že se sami považují 
za malý národ. 
• Jak je to s japonským humorem?

Myslím, že to pramení v  tom, že se 
v  Japonsku nikdy nepěstovala filozofie, 
abstrakce, něco, kde by člověk hledal 
druhotný význam. Japonec je tedy tvor 
lineární. Dá se říci, že japonský humor 
je více prvoplánový až dětinský. Když se 
díváte na televizi, tak tam vše bliká, všu-
de pobíhají panáčkové. Co Japonci umí, 
jsou karikatury, manga apod., v  tom 
jsou skutečně mistři.  
• Jak se promítá Japonsko ve vašem 
každodenním životě? Ovlivnilo Japon-
sko přípravu jídla, interiér, dekorace 
v bytě, odívání? 
Z  dekorací máme doma kakemona 
(vertikální svitkové obrazy, pozn, red.) 
Můj syn byl též v Japonsku, kde studo-
val kaligrafii u paní profesorky, mistry-
ně tohoto oboru, která nám kakemona 
darovala.  Samozřejmě máme moc rádi 
japonskou kuchyni – suši, japonské po-
lévky misoshiru, tofu, sypání na rýži, 
nudlové polévky rámen, atd.
• Jak jste začal studovat japonštinu a co 
studium obnášelo? 
Moje maminka se učila japonsky a cho-
dili k nám domů první japonští studen-
ti. Já jsem japonštinu studoval na FFUK 
v Praze, ale šlo mi to celkem těžko, dost 
jsem s tím bojoval. Náš pan profesor byl 
moc milý člověk, učili jsme se v přítmí 
barokního paláce v Celetné, ale ty znaky 
mi moc do hlavy nešly, protože jsem měl 

jako mladý člověk toho mnoho na práci 
(smích). Dá se říci, že jsem do japon-
štiny skutečně pronikl až v  roce 1967, 
kdy jsem přerušil pražská studia a odjel 
na intenzivní kurz na křesťanskou uni-
verzitu ICU přímo v Japonsku. Dokonce 
se podařilo zařídit výměnný pobyt, tak-
že jsem mohl bydlet v japonské rodině. 
• Jaké to bylo vrátit se po roce stráve-
ném v Japonsku domů, do socialistické 
šedi?
Já jsem z Japonska přijel v červenci 1968 
a přijel jsem za rodiči, kteří byli tehdy 
ve Švýcarsku. Říkali mi, že tam mohu 
zůstat s  nimi, ale mně už se po roce 
pryč chtělo jet domů do Čech za přáteli. 
A tak jsem si 20. srpna 1968 koupil lís-

tek na vlak s  tím, že příští den pojedu. 
V noci pak volali přátelé mému otci, ať 
v žádném případě nejezdím, že nás ob-
sadili Rusové. 

Štěstí bylo, že na univerzitě v  Cury-
chu právě otevírali na podzim japanolo-
gii, a tak jsem byl přijat do druhého roč-



R
O

Z
H

O
V

O
R

15

níku a přibral jsem si k tomu sinologii. 
Dobré bylo, že už jsem studoval pouze 
filologii, už žádnou historii, a zejména 
žádný marxismus-leninismus. (smích)
• Co bylo impulzem k napsání vaší kni-
hy a jak dlouho jste na ní pracoval?
Já jsem pak nemohl do Japonska 19 let. 
A impulzem vlastně bylo, že se Japon-
sko poté nesmírně změnilo. Když jsem 
tam mohl v  roce 1987 jako tlumočník 
Slovenské filharmonie, tak se Japon-
sko úplně proměnilo. Jejich země byla 
najednou ekonomicky velice pevná, 
mohli si již dovolit všechno včetně do-
vozu masa a sýrů, a následkem toho oni 
vyrostli a zesílili. A na základě těchto 
změn jsem si řekl, že sepíši své osobní 

vzpomínky z  šedesátých let, kdy jsem 
byl v Japonsku poprvé, kterým se dneš-
ní Japonci smějí. Své psaní jsem pojal 
spíše humornou formou, vycházel jsem 
ze svých vzpomínek, fotografií a do-
pisů, které jsem tehdy psal. Nijak jsem 
nespěchal, psaní mě začalo bavit, dá se 
říci, že jsem vše pomalu piloval jako 
japonský řemeslník. Trvalo mi to při-
bližně osm let. A když jsem psal doslov 
a dostal se v psaní do bodu, kdy jsem se 
vracel za rodiči do Švýcarska a záhy tu 
byl 21. srpen 1968, tak jsem chtěl knihu 
ukončit. Ale pak jsem si uvědomil, že to 
dále bylo velmi dobrodružné a zajímavé. 
Japonština mi v podstatě zachránila ži-
vot, zkrátka s Japonskem v srdci se dalo 
přejít všechno a ti volové mě za režimu 
nesemleli. Oni na mě tak divně koukali, 
že umím tu řeč, které říkali „rozsypaný 
čaj“. A protože jsem byl mimo špionážní 
záležitosti mezi Západem a Východem, 
tak jsem pro ně nebyl nebezpečný. 
• Jste autorem mnoha úspěšných diva-
delních her. Jaké hry jste napsal a na 
kterou byste nás pozval do divadla? 
V  roce 1988 jsem se setkal s  Ondře-
jem Havelkou a měli jsme k sobě velmi 
blízko přes swing, který jsme poslou-
chali. Můj táta se přátelil s  Kubelíkem, 
který nám občas posílal jazzové desky. 
Mě divadlo a psaní her vždy přitaho-
valo. S  Ondřejem, který byl v  Ypsilon-
ce, jsme tvořili společně jako autorská 
dvojice. Jednou nás napadlo udělat hru 
inspirovanou knihou Vedlejší přízna-
ky od Woodyho Allena, a tak vznikla 
hudebně divadelní komedie Tenhleten 
Manhattan, která se hrála v  Redutě. 
Na motivy hry Vladislava Vančury vzni-
kl retromuzikál Má férová Josefína, kdy 
se holka z ulice dostane na konzervatoř. 
Unikátní bylo, že jsme v Hudebním di-

vadle Karlín měli dva orchestry – jeden 
klasický a pak Melody Makers. Oba or-
chestry tak tvořily kontrast dvou světů.  
Pro divadlo v Mladé Boleslavi jsem na-
psal scénář Muži v ofsajdu podle knihy 
Karla Poláčka. Pro divadlo ABC jsme 
napsali také Jirotkův Saturnin, což byla 
opravdu výzva, protože to je absolutně 
nedivadelní text a vlastně nevíte, kdo je 
hlavní hrdina. Ale výsledkem byla swin-
gová groteska za doprovodu scénické 
hudby a krásných a vtipných českých 
předválečných písniček. Dále jsme pro 
divadlo Kalich udělali hudební komedii 
z trampského prostředí – Zločin v Posá-
zavském Pacifiku. 

Tento rok Saturnin končí, protože se 
hraje již 13 let, ale ještě se dají koupit 
vstupenky. V současné době je k vidění 
v divadle ABC hra Zítra swing bude zní-
ti všude. 
• Koho byste rád pozval na příští štafe-
tový rozhovor do našeho zpravodaje? 
Pozval bych hobojistku Aničku Červen-
kovou, která rovněž byla s  orchestrem 
Národního divadla párkrát v  Japonsku, 
a rád bych se zeptal:
• Jaké byly tvoje dojmy z cest po Japon-
sku? 
• Jaká je podle tebe úroveň japonských 
hudebníků?
• Jak hodnotíš život zde v Husinci-Řeži? 

Markéta Skřípalová
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Lesní školka si velice váží 
sousedů, kteří nás mají 
rádi a dokáží se s  námi 
podělit o zážitky pro děti.

Rádi bychom podě-
kovali všem za podporu. 

Rodině Slavíčkové, že nás pozvali na 
slepičky a darovali nám různé věci na 
tvoření a sazenice na záhonek. Paní Lip-
sové, že nás pozvala na kuřátka. Janat-
kům za krásnou velikonoční výzdobu. 
Paní Khunové za výrobu soviček na ba-
tůžky. Panu Strakatému za řehtačky 
a divadélko s loutkami. Paní Dobášové, 
že nás pozvala na želvičky. Bastlům, že 

nás vozí na poníkovi. Místním hudební-
kům, že nás doprovází na všech akcích. 
Paní Jeriové za pletené plyšáky, které 
rozdáváme dětem jako narozeninové 
dárky. Monice Jeriové, která na zahrad-
ním trhu měla stánek s moštem a vydě-
lané peníze jsme použili na nákup ovoc-
ných stromů do LMŠ. Paní Vodákové, 
že s námi a se svým bílým koněm slaví 
Svatomartinskou noc. A panu Kadleco-
vi, že nás pouští ke stádu oveček. 

Doufáme, že nám stále zachováte 
svou přízeň a těšíme se na další setká-
vání s vámi.

Lesní tým

L M Š  S O V I Č K A

V neděli 1. května se uskutečnil na hři-
šti restaurace U Hastrmana happening 
CHRAŇME UŽOVKU PODPLAMA-
TOU. Cílem akce naší základní školy 
v rámci projektu Světová škola společně 
se Spolkem pro ochranu přírody a kra-
jiny obce Husinec bylo zvýšit povědomí 
účastníků akce a projíždějících cyklistů 
o užovce žijící v okolí naší obce a ne-
zbytnosti její ochrany. V příjemné atmo-
sféře si děti užily hadí hrátky a zahrály si 
vybíjenou o Hadího krále. Na všechny 
otázky o hadech odpovídala dětem i do-
spělým paní Ing. Mgr. Petra Dobášová. 
Úspěšná byla i sbírka na adopci užovky 
podplamaté v  pražské ZOO. Formou 
upcyclingu vznikly papírové segmenty, 
které si děti zakoupily, vybarvily a spo-
lečně z  nich vytvořily desetimetrového 
hada. Děkujeme všem, kteří dorazili, 
a těšíme se zase někdy příště.

Saša Švagrová

U Ž O V K O V Ý 
H A P P E N I N G
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Děti do školní družiny chodí nejen 
si pohrát s  kamarády, navázat přátel-
ství s  novými kamarády, ale zapojit se 
i do dalších aktivit a to nejen sportov-
ních. Jednou z činností, do které je naše 
školní družina společně se základní 
a mateřskou školou zapojena, je Recyk-
lohraní. I v letošním školním roce jsme 
se s  chutí pustili do práce. První větší 
úkol zněl „spočítej svou denní vodní 
stopu“, a tak se starší žáci dali do počí-
tání. Věděli jste, že na získání jednoho 
kilogramu hovězího masa je zapotřebí 
přibližně 15 500 l vody, na 1 kg kuřecí-
ho masa 4 300 l a na 1 kg brambor téměř 
300  l, na jedno tričko 2 500  l, na jedny 
rifle 8 000 l vody. Zjistili jsme, že men-
ší bazén 25 metrů dlouhý má obsah asi 

287 m³ vody. A roční spotřeba může 
činit i 2,3 bazénů vody, což je 660 m³ 
vody.

Další úkol byl nazván „Lovci a sbě-
rači aneb mamutí dopad mobilů na ži-
votní prostředí“. Páťáci v  rámci výuky 
IT vytvořili plakátek s  výzvou sběru 
mobilních telefonů. Do sběru zapojili 
nejen spolužáky, ale oslovili i občany 
obce. Podařilo se sebrat 67 ks starých 
mobilních telefonů. Druháci vybádali, 
co vše je potřeba na výrobu 1 mobilního 
telefonu. Do ekologického batohu na-
skládali primární suroviny, drahé kovy, 
vodu a další.  Váha batohu se rovná váze 
dospělého člověka cca 75 kg. 

Do třetího úkolu se s  největší ver-
vou pustili žáci z první třídy. Vyslechli 

si krátký příběh o recyklaci a povídali 
si o předmětech na baterie, které den-
ně používají. Zkusili najít důvod, proč 
jsou nabíjecí baterie lepší než baterie 
na jedno použití. No jo, ale co s  těmi 
vybitými bateriemi, které už jsou k ni-
čemu? Vyhodíme je do koše? Řešení 
hledali v úkolu „závody naruby“. Ke hře 
si děti vyrobily figurky, každý byl za ně-
jaký spotřebič – lednice, mobil, baterie, 
tablet, mikrovlnka a počítač. Společně 
si vysvětlili pravidla hry a hru pořád-
ně užili. Vyhrála figurka počítač, která 
vydržela ve hře jako poslední. K tématu 
četli knihu Planeta je prga o zápasech 
s neekologickými monstry, jaká nebez-
pečí překonala a jaká přátelství vznikla.  

Čtvrtým úkolem bylo vytvořit pre-
zentaci o získávání pitné vody v  obci 
a její následné čištění v čistírně odpad-
ních vod. Do tohoto úkolu se zapojila 
i mateřská škola.  Děti z mateřské školy 
a žáci z  první a druhé třídy vyplňova-
li pracovní listy. Žáci třetího a čtvrté-
ho ročníku se podíleli na vypracování 
prezentace, nejvíce času této činnosti 
věnovali Luděk Hnilička a Max Kocur. 
Věděli jste, že bereme pitnou vodu z asi 
25 km vzdálené Mělnické Vrutice?

Posledním letošním úkolem byla 
„velká kompostová výzva“. Na splnění 
posledního úkolu jsme měli krátkou 
dobu, ale ani to nás neodradilo a pustili 
jsme se do díla. Ve třetím oddělení ŠD 
žáci vytvořili kreslenou koláž kompostu, 
s  obrázky znázorňujícími, co do kom-
postu patří a nepatří. Druhé oddělení 
ŠD nashromáždilo zbytky z  kuchyně, 
přidali něco od svačiny a celá družina 
si jedno odpoledne na školní zahradě 

N A Š E  Š K O L A  R E C Y K L U J E  H R O U
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zahrála na malé zahradníky-ekology. 
Získané zkušenosti si žáci zopakovali 
při vyplňování pracovních listů na stej-
né téma.

Průběžně celý rok sbíráme elektrood-
pad, letos to bylo 30 kg použitých bate-
rií, 90 kg drobného elektroodpadu a již 
zmiňovaných 67 ks starých mobilních 
telefonů. Když se vše dalo dohromady, 
vyneslo nám to 90. místo v  celorepub-
likové hře Recyklohraní (z počtu 1 668 
zúčastněných škol), 14. místo ve Středo-
českém kraji.

Děkujeme všem, kteří nás podporu-
jete a pomáháte.

Magda Zažímalová 
a Blanka Hamáčková

A N G L I Č T I N A  N A  N A Š Í  Š K O L E 
J E  Z Á B A V A

Od února letošního roku jsem převzala 
hodiny angličtiny za paní učitelku Lucii 
Macalovou, která se těší novému pří-
růstku do rodiny. Tímto jí srdečně zdra-
víme ze školy a děkujeme za všechnu 
její dosavadní péči o výuku angličtiny 
na naší škole, na kterou se díky její dob-
ré práci dalo krásně navázat.

Děti pracují v hodinách báječně, kli-
ma je přátelské a tvůrčí. Mám ráda hra-
vou formu výuky a zážitkové metody, 
které využívám tak, aby angličtina pro 
děti byla zábavou a každý získal kladný 
vztah k osvojení cizího jazyka. V hodi-
nách hodně hrajeme různé hry, použí-
váme obrázkové karty, učebnice, pra-
covní sešity, interaktivní tabuli a různé 
interaktivní výukové programy, hodně 
zpíváme, hrajeme scénky, dramaticky 

zpracováváme anglickou konverzaci, 
různé příběhy i písně, a také hodně tvo-
říme projekty na různá témata, jejichž 
výstupem nám jsou překrásně zpraco-
vané plakáty či pracovní listy.

Rozhodla jsem se pár těchto plakátů 
vyfotit a předat vám je touto cestou pro 
radost jak jsou naše – vaše děti šikovné.

A přijdete-li na školní zahradní slav-
nost 29. 6., možná i uslyšíte nejen „tu 
naši písničku českou“, ale i nějakou tu 
anglickou.

 Přeji všem zdárné ukončení školního 
roku, báječně prožité prázdniny a v září 
dobrý vítr do plachet na plavbu novým 
školním rokem.

Drahomíra Lukešová
učitelka AJ na ZŠ Husinec-Řež
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Dne 5. května 2022 proběhlo v Čeláko-
vicích okresní kolo McDonald´s cupu 
za účasti 14 družstev kategorie A, a 19 
družstev kategorie B (396 dětí). Hrálo 
se na 4 hřištích, nejprve ve skupinách 
a dále pavoukem. Naši školu v kategorii 
A reprezentovali žáci 2. a 3. třídy ve slo-
žení: Frýbort, Krist, Řápek, Srba, Kou-
bek, Brož, Štolcovi, Ulych, Bohata, Jen-

čík. Ze skupiny postupovali jako druzí, 
ale ve čtvrtfinále podlehli Líbeznicím. 
Celkově skončili na krásném 5.  místě. 
V kategorii B se turnaje zúčastnili žáci 4. 
a 5. třídy ve složení: Frýbort, Moravec, 
Slabyhoudek, Štolc, Vokatý, Sochorová, 
Hájková, Grošup a Kuželovi. Ze skupiny 
postupovali také jako druzí, dostali se až 
k souboji o 3. místo, ale po vyrovnaném 

zápasu nakonec podlehli místním. Byl 
to úžasný sportovní zážitek. 

Děkuji všem fotbalistům za výbor-
nou reprezentaci školy a hlavně trené-
rům, že se ve svém volném času věnují 
trénování mladých fotbalistů. Sportu 
třikrát HURÁ!

Magda Frýbortová

O K R E S N Í  K O L O 
M C D O N A L D ´ S  C U P U
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Starší přípravka
Máme za sebou bohatou 
jarní část sezóny. Kon-
cem března jsme odehrá-
li poslední turnaj v hale 
a od dubna nám začala 

naše „liga“. Po podzimní části, kdy se 
nám tolik nevedlo, nás tentokrát nalo-
sovali do slabší skupiny a hned se to vý-
sledkově projevilo. 

První dubnovou neděli k nám zaví-
tal soupeř zdaleka.  SK Všestary dostali 
příděl 8 : 4, a mohl se slavit dobrý nástup 
do sezóny. 9. dubna jsme zajeli k silné-
mu soupeři FK Jirny, vyrovnaný zápas 
se šťastným koncem pro nás v poměru 
4 : 5 hodně potěšil.  Na další zápas jsme 
si počkali až na první máj, po pěkném 
večeru u ohně kluci (Pavlínka) dostali 
velikou chuť do zápasu a dost krutě to 
odnesl tým Sokol Hrusice, po obědo-
vém čase dorazilo na 70 diváků a ničeho 
nemuseli litovat, protože bylo k vidění 
krásných 30 gólů. Výhru 28 : 2 si budou 
děti asi dlouho pamatovat. Následují-
cí neděli v ranních hodinách nás čekal 
výlet do Slavoj Veleň, kde jsme zápas 
bez potíží zvládli, a to v poměru 1 : 13.   
Zatím jako neporažený tým jsme čekali 
silného protivníka v podobě FK Rado-
šovice B, zápas na domácím hřišti při 
krásném počasí opět přitáhl spoustu fa-
noušků a ti se nenudili, po velkém boji, 
kdy se skóre otáčelo ze strany na stranu, 
se podařilo zvítězit 15 : 13, a v tu chvíli 
bylo jasné, kdo bude králem jarní části 
skupiny. Poslední zápas jsme jeli do da-
lekých SK Mirošovice a za podpory 

úžasně fandících rodičů jsme uzavřeli 
krásnou sezónu smírně 9 : 9.  V červnu 
nás ještě čeká přátelská utkání s Čechie 
Kralupy a Sokol Veltěž, a ukončení se-
zóny společně s ml. přípravkou,  Á muž-
stvem a starou gardou. Poslední akce 
před prázdninami bude 25. 6. turnaj 
v Kralupech za účasti cca 10 týmů.

Velké díky si zaslouží Petr Vaněk, 
Milan Bosák a David Kolář za pomoc 
při tréninku, děkuji především rodičům 
a všem fanouškům co nás chodí podpo-
rovat.

Václav Srba

Mini přípravka
Jak všichni víte, od jara jsme k tréninko-
vé středě přidali i pondělky. Dětí chodí 
hojně, a je dobře, že trénují s chutí a zá-
palem pro fotbal a pohyb. Hráli jsme je-
den přípravný zápas se Sokolem Veltěž.

Zápas probíhal ve strhujícím tem-
pu, padlo spousta gólů a fanouškům 
se musela příprava těch nejmenších 
líbit. Děkuji všem trenérům, kteří se 
na trénincích podílejí za jejich snahu. 
Do prázdnin pokračujeme pondělí až-
středa, o prázdninách pouze středa.

Á tým 
První zápas Sokol Dřevčice – SK Husi-
nec-Řež 0 : 3. Velké překvapení na za-
čátku soutěže. Bylo vidět, že chlapi ne-
podcenili zimní přípravu. Potrénovali 
individuálně k tomu pár vítězných pří-
pravných zápasů a první tři body v jarní 
sezoně byly na světě. Doma jsme měli za 
soupeře Spartak Čelákovice. Prohra 0 : 5 

nás vrátila zpět na zem. Soupeř byl po 
všech stránkách lepší. Třetí kolo a pro-
hra 6 : 0 v Klecanech s místním béčkem 
se dala očekávat. První tým tabulky vedl 
po 10 minutách 3 : 0 a nebylo o co hrát. 
Ve čtvrtém kole k nám zavítal silný tým 
Sokol Nová Ves. Remíza 1 : 1 byla spra-
vedlivá. Fotbal nahoru dolů se musel 
všem líbit. V pátém kole jsme nečeka-
ně vyhráli na hřišti TJ Záryby 1 : 3. Byl 
to zajímavý zápas se spoustou nepřes-
ností a neproměněných šancí na obou 
stranách. Šesté kolo a náš neoblíbený 
soupeř Líbeznice B. Remíza 1 : 1 a pou-
hý jeden bod z domácího zápasu nás 
nemohl uspokojit. Gólových šancí na 7 
branek a pouhý jeden gól v síti soupe-
ře nás musí mrzet. Sokol Vodochody – 
SK Husinec-Řež 4 : 3. O poločase jsme 
prováděli konfrontaci hráčů, kteří hrá-
li načerno. Pokud svaz uzná naší kon-
frontaci, tak máme kontumační výhru 

D O B R Ý  D E N ,  N A Š I 
F O T B A L O V Í  P Ř Á T E L É
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Na biatlonu již máme letní sezónu 
v plném proudu. Rádi se ale pochlu-
bíme ještě vrcholem zimní sezóny. Lu-
káš Vejvoda z Biatlonu Klecany se stal 
Mistrem republiky ve sprintu. Už den 
předtím jel v čele závodu s hromadným 
startem, po třetí střelbě o vedení přišel 
a v cíli byl „jen“ třetí. Být třetí na Mis-
trovství republiky je ohromný úspěch, 
Lukyho to namotivovalo a sebejistým 
výkonem o den později zazářil. Je vy-
nikajícím lyžařem, pokud se může opřít 
o dobrou střelbu a má chuť bojovat, pa-
tří už tři zimní sezóny do české špičky, 
proto mu tento velký úspěch náleží. 

Letos jsme důsledně od prvního 
sněhu snad všechny víkendy trénovali 
na horách, téměř všechny středy jez-
dili na hory. To znamená sraz odpole-
dne, odjezd za kvalitními sněhovými 
podmínkami, návrat v deset večer, 

o víkendech od pátku do neděle večer. 
Trpělivě jsme snášeli všechny karantény 
a zákazy startů, které ovlivnily, stejně 
jako u olympioniků, i dětské závodní-
ky. Většina našich dětí v žákovských 
kategoriích si vyjela kvalifikační limit 
na Mistrovství republiky. Je to pro ně 
ocenění, pro leckoho z nich mělo stej-
nou váhu jako samotná medaile. Každé, 
které dosáhne úspěchu na základě své 
dřiny, má naše uznání. 

Trochu jsme si odpočinuli a zahaju-
jeme od dubna letní přípravu, v květnu 
jsme již startovali na regionálních závo-
dech a v červnu již jsou první kola celo-
státních pohárů.

Děkujeme všem, kteří nám fandí. 
Sportovní úspěchy, nejen medailové, ale 
všechny pokroky našich dětí, tu podpo-
ru potřebují.

trenéři biatlonu Klecany

B I A T L O N  K L E C A N Y

0 : 3. SK Úvaly B – SK Husinec-Řež 8 : 2. 
Soupeř má mladé běhavé mužstvo, které 
hraje výborný fotbal. My v týmu s polo-
vinou staré gardy jsme nestíhali. Doma 
jsme v dalším napínavém zápase pora-
zili AFK Nehvizdy B 4 : 1. Zápas roz-
hodla soupeřem neproměněná penalta. 
Z protiútoku jsme kopali penaltu, a ta 
rozhodla o celém zápase. Poslední kolo 
venkovní zápas se Slavoj Lázně Toušeň 
remíza 6 : 6. Byl zápas pro diváky s mno-
ha góly. Ještě je nedohrané jedno kolo 
a my jsme na 4. místě se ziskem 26 bodů.

Stará garda 
Přátelské zápasy s Mratínem a dvě těs-
né prohry 3 : 4 a 5 : 6 nás můžou mrzet, 
neboť jsme měli šancí na rozdávání. 
7.  5. se konal na našem hřišti turnaj 
starých gard pod hlavním sponzorem 
Auto-Poly s.r.o. Turnaj se povedl, poča-
sí nám vyšlo, posezení s občerstvením 
také, tak co si více přát?

Pořadí: 1. Mratín, 2. Husinec-Řež II, 
3. Husinec-Řež I, 4. Veltěž, 5. Auto-Poly, 
6. ÚJV.

Děkujeme všem sponzorům a lidem, 
kteří se na pořádání podíleli.

Poděkování patří také Karlu Černé-
mu za uspořádání sbírky na nákup svě-
telné tabule. Čekali jsme, že vybereme 
polovinu ceny a se zbytkem nám po-
může obec. Vybralo se 28 000  Kč a ce-
duli jsme mohli zaplatit z tohoto zdroje. 
Kájo, děkujeme.

Stanislav Strnad
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Zda členy stálého soubo-
ru Českého národního 
improvizačního divadla 
(ČNID) do Polepšovny 
ducha nalákala nedáv-
ná rekonstrukce, vlastní 

pivo nebo jen čerstvý vzduch se nejspíš 
nikdy nedozvíme. Jisté však je, že tyto 
živé legendy českomoravské divadel-
ně-improvizační scény v prostorách 
našeho vyhlášeného kulturního cent-
ra vystoupí během léta hned dvakrát: 
23. července a 26. srpna.

Stálý soubor ČNID založili v lednu 
tohoto roku dosavadní členové zaniklé 
skupiny 20 000 židů pod mořem, kte-
rá již v Polepšovně vystupovala. Jeden 
z nich na otázku, jaké to je se po letech 
vracet zpět, odpovídá: „Normální.“

„Jsme soubor, který zkoumá vlast-
ní možnosti a hranice,“ říká Alžběta, 
mladší ze dvou hereček, jediných žen 
v souboru: „Tím myslím nás, lidí. V im-
provizaci se všechno odehrává okamži-

tě, teď a tady, v přítomném okamžiku, 
v konkrétním místě a s konkrétními lid-
mi. Pokaždé je to jiné hraní, protože my 
jsme jiní a stejně tak i diváci, atmosféra, 
energie toho místa. Během improvizace 
se dějí věci, které nikde jinde nezažije-
te.“ „Nebojte se, nejsme ezo“, dodává 
Pavla.

Soubor tvoří čtyři herci, dvě herečky 
a hudebnice. Ta však s posledním před-
stavením letošní sezóny, který ČNID 
odehrálo v polovině května na své do-
movské scéně v pražském divadle NoD, 
přerušila své členství, aby mohla v klidu 
rodit. Její místo dočasně nahrazuje mu-
zikant Jan Mrázek, který se souborem 
objede většinu letních festivalových šta-
cí. „Jsem v zajímavé situaci. Navazovat 
na Tanitu (jméno hudebnice, pozn. red.) 
je nesmírně inspirativní, protože je to ta 
nejlepší hudebnice, co všichni impro-
vizátoři znají. Na druhou stranu jsem 
z toho trochu nesvůj, protože mě s ní 
budou všichni srovnávat. Není to jedno-

duchá situace.“, zamýšlí se.
Principál souboru Ladislav zamyš-

leně obchází budovu Polepšovny. „Já 
abstinuju.“ říká náhle. „A já nejím 
brambory,“ přihlásí se Václav, který se 
vrací z prohlídky sadu. „To jen abyste to 
věděli, že nejím brambory.“

Zbylí dva herci, Eliáš s Jáchymem, 
obhlížejí venkovní pódium. Eliáš vraští 
čelo. „Takže buď budeme hrát tady 
venku, nebo tam uvnitř? No dobře.“ 
„Čeká nás docela narvaný léto. Bude-
me hrát všude možně, na Rock for Pe-
ople, na open airu v Hradci, na Mighty 
Sounds, na Povalči, pojedeme do Baná-
tu, na Ukrajinu… je toho hodně. Což 
je hustý,“ vyjmenovává Jáchym. Pak se 
usměje. „Máme to rádi. Festivaly jsou 
nejlepší. A Polepšovna je taky vždycky 
trochu festival.“

tým Polepšovny ducha

Č E S K É  N Á R O D N Í  I M P R O V I Z A Č N Í  D I V A D L O 
K O N E Č N Ě  V   P O L E P Š O V N Ě !
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Po vydařeném loňském prvním ročníku 
Vás srdečně zveme na další a poskytuje-
me informace s  předstihem, ať můžete 
trénovat.

Co je koloběh? Závod dvojic, kdy je-
den jede na kole a druhý běží. Střídají 
se dle vlastního uvážení. Kolo si musí 
předat z  ruky do ruky. Měli by být od 
sebe vzdáleni max. 50 m. Výjimku tvoří 
dlouhá nebo strmá stoupání, kdy může 
běžec cyklistovi utéct a na rovince se 
zase spojí. Cílem musí proběhnout spo-
lečně. Přijďte, hecněte se, vyzkoušejte. 

Prezence 
Sobota 10. 9. 2022 od 9.00 do 10.30. 
Nebo se přihlaste předem na e-mail 
jaroslav.pina@ronservis.cz

Start 
Sobota 10. 9. 2022 v 11.00 z areálu Po-
lepšovny ducha

Cíl 
Opět Polepšovna ducha
Limit je 3,5 hodiny, takže si můžete dát 
cestou i pivo.

Kategorie 
Žena + muž (žena + žena, muž + muž) 
ve věkovém součtu do 55 let, 80 let, 110 
let, nad 110 let.

Startovné 
300 Kč/pár (občerstvení po závodu)
Trasa měří cca 27 km s převýšením cca 
470 m. 

Trasa povede z  Polepšovny ducha 
Řeží a dále přes Leteckou rokli, Úho-
ličky, Stříbrník, Řivnáč, Levý Hradec, 
Únětice, Úholičky a zpět do cíle v Řeži.
Odkaz na trasu pro event. trénink 
https://mapy.cz/s/cofemokohe

Na trase nejsou žádné kontroly. Vy-
cházíme z  předpokladu, že všichni 
účastníci závodu soutěží a chovají se fair 
play vůči sobě i ostatním.  

Každý soutěžní pár bere na vědo-
mí, že jde do závodu na vlastní riziko. 
Odměny dodají minipivovary Moucha 
a Polepšovna ducha. Zázemí a občerst-
vení poskytne Polepšovna ducha. Plakát 
vytvoří Rudolf Kresa. Všem moc děku-
jeme a těšíme se na vás!

Ifča a Jarda Pínovi

Ř E Ž S K Ý  K O L O B Ě H 
„ O K O L O  H R A D C E  L E V É H O “

II. ročník – sobota 10. 9. 2022

Po ukončení mé autorské úspěšné vý-
stavy na našem oblíbeném Chvalském 
zámku opět tradičně proběhla Aukce 
Klubu přátel dětských domovů. Jakožto 
klubová tetička a malířka v  jedné oso-
bě jsem měla tu čest vytvořit pro aukci 
obraz. 

Vždy vynaložím jistý čas k přemýš-
lení, jakým obrazem se trefím do vkusu 
dražitelů. Pomyslela jsem si, že anděl se 
může v této době hodit. A také jsem se 
trefila. Obraz namalovaný kombinova-
nou technikou přispěl do fondu nada-
ce hezkými 55 000  Kč. Celkově jsme 
vydražili obrazy za 1 000 000  Kč, které 

dále rozdělíme na různé soutěže, festi-
valy a jiné aktivity dětských domovů. 
Někdy také kupujeme chybějící zařízení 
do domovů a podporujeme startovací 
byty. Naše byty jsme již převedli na mla-
dé lidi opouštějící domov. Jeden obraz 
do aukce nám laskavě věnoval i pan Jan 
Dinga st.

V  ateliéru se také děti připravují 
na talentové zkoušky na výtvarné ško-
ly. I letos se nám podařilo přidat do vý-
tvarné školy ve Vodičkově ulici jednoho 
malíře. Jen upozorňuji, že je třeba přijít 
včas.

Letní výtvarný tábor připravujeme 

na konec srpna. Budeme malovat v ate-
liéru i v galerii. Na děti čeká kromě tvor-
by obrazu i keramika a další tvoření. Tá-
bor je plně obsazen.

Lekce pro dospělé pokračují ve stře-
du a pro děti ve čtvrtek.

Přeji všem krásné léto plné turistic-
kých zážitků a budu se těšit v ateliéru 
na shledanou. 

Jarmila Králová

A T E L I É R  J A R M I LY  K R Á L O V É
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Ráno 24. 2. jsme se ale vzbudili do jiné-
ho světa. Organizování běhu se najed-
nou zdálo být tou nejzbytečnější věcí na 
světě. Budou mít lidi chuť přijít? Nemá-
me radši své síly upřít jinam? A je vůbec 
morální v  této době pořádat sportovní 
akce a snažit se lidi rozveselit a zabavit? 
Takové otázky si tou dobou asi kladli 
úplně všichni, jichž se válka na Ukrajině 
nějak dotkla.

S  blížícím se datem rozBĚHu bylo 
čím dál jasnější, že lidi chtějí nejen běhat 
a bavit se, ale že chtějí pomáhat v době 
uprchlické krize stejně jako v době co-
vidové, ba co víc, chtějí se zapojit třeba 
i jen tak, pro své sousedy, a udělat si 
ten náš koutek světa zase o trošku hez-
čí a radostnější.  S organizací pomohlo 
dvacet dva dobrovolníků – všem moc 
děkujeme! A největší dík patří samo-
zřejmě pořadateli – obci Husinec-Řež 
a hlavnímu partnerovi Skupině ÚJV.

V sobotu 26. 3. se u Hospůdky U hři-
ště sešlo přes 120 běžců přihlášených 
na trasy XS až XL. I tentokrát hrály 
prim týmy, 70  % účastníků patřilo do 
některého z  osmnácti týmů. A pak už 
se jen rozcvičovalo, startovalo pod obří 
nafukovací bránou, fandilo, přebíraly se 
medaile, čepovala se malinovka a pivo, 
jedly se domácí dobroty ze stánku, pó-
zovalo se ve fotokoutku… Dětské oči 
zářily a dospělí se spokojeně usmívali. 
Věřím, že si všichni kromě fotky a me-
daile odnesli i hezký sportovní zážitek.

A protože nejlepším dramaturgem 
bývá někdy náhoda, ukrajinské téma, 
o kterém jsme stále přemýšleli, jak ho 
uchopit a zda ho do rozBĚHu vůbec za-
členit, přišlo nakonec samo. Odpoledne 
uzavíral běžec na nejdelší trati XL Vasyl 
Korol s ukrajinskou vlajkou na zádech, 
který za mohutného potlesku v cíli po-
děkoval za pomoc jeho krajanům a na-
šim hasičům za jejich cesty na hranice.

Z   Jarního rozBĚHu se stává hezká 
tradice, kde se nejen sportuje a baví, ale 
kde se i posiluje komunita a sounále-
žitost. To není málo, co myslíte? Takže 
zase za rok?  

Radka Vokatá

J A R N Í  R O Z B Ě H  P O  T Ř E C H  L E T E C H
Letos konečně zase naživo a všichni spolu

Zatímco před dvěma lety jsme jako všichni ostatní organizátoři sportovních akcí jen mlčky pozorovali, jak se vše zavírá a ruší, 
a před rokem jsme se, inspirováni většími a zkušenějšími, pustili alespoň do distančního, tak trochu virtuálního běhu, letos se ještě 
zpočátku roku zdály být všechny okolnosti nakloněny. Jarnímu rozBĚHu nestálo nic v cestě, přípravy koncem února vrcholily, a tak 
jsme 23. 2. večer zveřejnili první upoutávku.
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Sezóna 2022 začala 
netradičně a popr-
vé již v únoru, a to 
prvním zimní tur-
najem v historii čes-
kého kubbu, který 
pořádal KK Police 
nad Metují. Turnaj 
se uskutečnil v úno-

ru v Suchém dole a od nás se zúčastnily 
dva týmy – Kněžna a Alkomatky. Tur-
naj na sněhu je hodně netradiční a oba 
týmy se vrátily velmi spokojeně s novou 
zkušeností.

Prvním jarním turnajem byla naše 
HUSINECká ŘEŽba, které se zúčastnilo 
24 týmů. Celý den nás provázelo nád-
herné slunečné počasí, které vždy hodně 
přispívá k dobré náladě a hladkému prů-

běhu turnaje. Pro nás byl turnaj velmi 
úspěšný i v tom, že několik našich týmů 
postoupilo do hlavního pavouka, a na-
konec jsme sledovali cestu našich Pin-
ďů, kteří se dostali až do finále. V tom 
bohužel nestačili na tým KNS Našrot, 
ale i tak jsme slavili medaili za 2. místo. 
Tentokrát bylo skvělé i vyhlašování, kdy 
si každý tým proběhl uličkou okolo dal-
ších týmů, se všemi si plácli a Standa jim 
předal na památku magnetickou fotku 
týmu, kterou jsme dopoledne vyfotili 
a v odpolední části použili na naše nové 
magnetické tabule, na kterých je připra-
vený pavouk a skupiny smrti. 

V květnu pokračovala sezóna tur-
najem na Vršovce, na který jsme jeli 
ve složení týmů Kněžna, PéKá a Husi-
nec GANG. Turnaje se celkem zúčast-

nilo 38 týmů, což je v letošní sezóně 
zatím maximum a skvělý počet! Po šesti 
kolech se do hlavního pavouka probojo-
vali Kněžna a PéKá, Husinec GANG bo-
joval v pavouku smrti. Nejdéle bojovala 
Kněžna a díky stále se zlepšujícím výko-
nům jsme v pozdním odpoledni fandi-
li, aby vyhráli v zápase o 3. místo proti 
týmu Flowtci z KK Police nad Metují. 
Standa s Jiřinkou to dokázali a domů 
jsme vezli medaili za 3. místo!

Poslední květnový víkend patřil již 
tradičně našemu turnaji Husinec KUBB 
OPEN, v letošním roce se jednalo o již 
6. ročník! Letošní sezóna je turnajově 
hodně nabitá, ale i přesto se turnaje zú-
častnilo 21 týmů! Celý den nás provázel 
silný a studený vítr, ale to nikoho z nás 
neodradilo od toho, abychom si celý den 
užili. Odehráli jsme 6 základních kol, ze 
kterých postoupilo 16 nejlepších týmů 
do hlavního pavouka. Vrchol turnaje se 
blížil a o 3. místo bojovali dva naše týmy, 
Piňďové a Bobíci. Bylo by to pro nás 
krásné být společně na bedně a dojít si 
pro medaile, ale nakonec to cinklo Pi-
ňďům! Další medaile v letošní sezóně je 
doma! Nechybělo ani vyhlašování jako 
na HUSINECké ŘEŽbě.

Teď nás čekají další turnaje u nás, ale 
pozor, brzy vyjedeme za hranice naší 
republiky! V  půlce června jede Standa 
na turnaj do Holandska a začátkem čer-
vence několik členů našeho spolku jede 
po dvouleté pauze na Mistrovství Evro-
py do německého Wismaru!

Katka Krmelová

M E D A I L O V Ý  Z A Č Á T E K  S E Z Ó N Y
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Další společné setkání 
na loučce pod Hospůdkou 
U hřiště je za námi, a tak 
nám dovolte krátké ohléd-
nutí za touto velmi příjem-
nou akcí, která umožnila 

společné setkání nejen nás Řežáků, ale 
též obyvatel z okolních obcí, a to bylo 
přeci cílem.

Po velmi vřelých ohlasech na Pod-
zimní zahrádkářský trh a Řežský blešák, 
jsme naše snažení nemohli nechat bez 
pokračování. Počasí nám opět přálo, 
a díky velké pomoci členů Zahrádkář-
ské organizace a také díky pracovníkům 
obecní technické čety a hasičům z ÚJV 
(tímto ještě jednou všem moc děkuje-
me!) se podařilo vše připravit, rozmístit 
stany, stoly a lavice, jak bylo naplánová-
no. 

Potěšilo nás, že jsme zde mohli zno-
vu přivítat již z podzimu známé tváře 
výrobců, tvůrců a kreativců, ale i obje-
vit věci nové – z autorské tvorby oble-
čení (Abatyka, Evelin-chic), keramiku 
(Basted), domácí mýdla a kosmetiku 
(Bylinkářka z Kopanic),  ručně šité pa-
nenky, notesy, šperky (Jitounek), ná-
ušnice, náhrdelníky a lapače snů (od 
Markéty a Dáši),  květinové výzdoby 

(Floreale), háčkované košíčky a kabelky 
(od MONa) a mnoho dalšího. Proběhla 
též dílnička nejen pro děti se zdobením 
květináčů.

Pro mlsné jazýčky zde byly k dostá-
ní grilované klobásky a thajské nudle 
od Čeňka Strnada, čerstvé sýry, jogurty 
a pečivo od Sýrárny u Řezáčů z Buko-
li, Kozomínský med (med, medovina, 
svíčky, mošt), novinky nám představil 
také Řežský SCUK.

V části blešího trhu jste mohli pořídit 
nejrůznější věci od oblečení, dětského 
zboží, knih, nábytku, kuchyňských do-
plňků nebo třeba sportovního náčiní 
a mnoho dalšího. O tuto rozmanitou 
nabídku se postaralo dalších téměř dva-
cet prodejců! 

Atmosféru sobotního odpoledne 
krásně dokreslila Tichá kavárna (káva, 
věnečky, prosecco...). 

Všem ještě jednou moc děkujeme 
a už teď se těšíme na další setkání. Pod-
zimní Zahrádkářský trh a Řežský blešák 
máme v plánu v první polovině října, 
sledujte proto nástěnky a obecní web!  

Markéta Doležalová, 
Aneta Jirásková a Honza Zadražil ml.

S P O J E N Í  D V O U  T R H Ů
Aneb ohlédnutí za Zahrádkářským jarmarkem a Řežským blešákem
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Letošní jarní dny jsme si parádně a ak-
tivně užili. Začátkem března jsme se 
vydali po stopách princezen. Výlet plný 
šifer, pátrání a zajímavých úkolů se celý 
motal kolem Roztok a Úholiček. Prin-
cezny jsme nakonec zachránili ve Švest-
kovně v Úholičkách.

2. dubna proběhl v  rámci celostát-
ní akce Ukliďme Česko úklid i v  Řeži. 
Turisťák se rozhodl vyrazit do Větru-
šického sadu. Obešli jsme ho, posbírali 
odpadky  a nakonec jsme se za práci od-
měnili opečenými buřty.

V  polovině dubna o velikonočních 
prázdninách jsme vyrazili na tradiční 
výpravu na naši chalupu v Knínici. Vy-
jeli jsme ve čtvrtek 14. 4. dopoledne vla-
kem směr Ústí. Počasí bylo nádherné, 
od autobusu k chalupě jsme už stoupali 
jen v tričkách. Odpoledne, když jsme se 
ubytovali, vyrazili starší do Děčína na 
via ferratu, ostatní šli na louku nad Kní-
nici hrát hry a pocvičit se v určování 
světových stran pomocí buzoly.

V pátek jsme se vypravili na celo-
denní výlet. Nejprve pěšky přes les 
do Telnice a odtamtud autobusem 
na konečnou do Krásného Lesa, kde 
jsme navštívili Grizzlochův mlýn. Krás-
ná hrázděná stavba skrývala spoustu za-
jímavostí. Hodně jsme se toho dozvědě-
li o mlynářském řemesle, o zpracování 
ovčí vlny i náročné rekonstrukci takové-
to budovy. Bohužel počasí nám nepřálo, 
vyhlídka devítikilometrové cesty zpět 
do Knínice za poměrně vydatného deš-
tě a mlhy byla velmi neradostná, proto 
nás Petr postupně odvezl dodávkou 

na Nakléřov. Tam už nebylo po mlze 
a dešti ani památky. Seběhli jsme dolů 
do Knínice a zbytek odpoledne, proto-
že už nepršelo, jsme strávili na zahradě 
nebo uvnitř v chalupě. Večer nás čekalo 
promítání filmu.

V sobotu dopoledne jsme vyráběli 
velikonoční košíčky z barevných pa-
pírů a malovali těstovinové mašličky, 
ze kterých pak vznikly barevní motýlci 
na zavěšení. Odpoledne jsme si vyšli 
po okolí Knínice a zahráli si spoustu 
her. Večer jsme se sešli v jídelně při „ve-
čírku“, zahráli si hry a soutěže a zazpí-
vali s kytarou. Po večerní hygieně jsme 
se ještě teple oblékli a vyrazili do tmy 
na bojovku. Absolvovali jsme trasu zna-
čenou svítícími náramky a na konci nás 
čekala sladká odměna. Někdo se i ma-
linko bál, ale do chalupy už jsme se vrá-
tili s úsměvem a nevšedním zážitkem.

V neděli nás jako vždy čekal úklid 
a balení, a jelikož bylo brzy hotovo, 
strávili jsme čas do oběda na zahra-
dě. Po časnějším obědě jsme nasadili 
batohy a vyrazili na autobus do Ústí. 
Všichni jsme se těšili na pravidelnou 
návštěvu cukrárny Barborka, která je 
vždy příjemným zakončení našich vý-

prav na Knínici. Ve dvě hodiny jsme pak 
nasedli do vlaku, cesta rychle uběhla 
a před čtvrtou už jsme byli v Řeži. Veli-
konoční Knínice se povedla, počasí bylo 
sice aprílové, ale my jsme si to užili!

Od května probíhají každé nedělní 
odpoledne cyklovýlety v  rámci přípra-
vy na tábor. Jejich završením bude už 
tradičně předposlední červnový víkend 
dvoudenní cyklovýlet na kanál ve Vel-
trusech, kde potrénujeme na raftech 
a užijeme si spaní ve stanech.

Poslední květnovou sobotu, abychom 
občas slezli z  kol, se konal pěší výlet. 
Vypravili jsme se dopoledne vlakem 
do Podbaby a odtud po svých do Žalo-
va. Přidaly se i dvě děti z Ukrajiny. Po-
dívali jsme se ke zřícenině Baba, kde nás 
čekal nádherný výhled na Prahu. Pak 
jsme se vydali po červené do údolí Dol-
ní Šárky přes Lysolaje, kde jsme navští-
vili místní samoobsluhu. Pokračovali 
jsme přírodním parkem Šárka-Lysolaje, 
z dálky jsme pozorovali přistávající leta-
dla. Pak jsme zamířili přes Kozí hřbety 
k Tichému údolí a poté na sever k Žalo-
vu na vlak. Ušli jsme něco přes 16 km, 
zdolali několik velmi strmých kopců 
a zkonstatovali, že levý břeh Vltavy je 
hodně turisticky zajímavý.

Červen nám rychle uteče a za chví-
li nás zase čeká letní stanový tábor. Je-
deme v  termínu 1.–15. července opět 
do Milčic u Blatné. Kola a dobrou nála-
du bereme s sebou!

Přejeme všem krásné léto plné turis-
tických zážitků. 

Jitka Kroupová

T O M  Ř E Ž  –  J A R O  P L N É  V Ý L E T Ů
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Spolek přátel ZŠ a MŠ 
v letošním školním roce 
otevřel nový kroužek 
pro děti ve spolupráci 
s TOM (Turistický oddíl 
mládeže Husinec-Řež). 

Náš oddíl jsme nazvali TOMík, protože 
je primárně určen pro mladší děti od 2. 
do 5. třídy. Členové SPŠ, vedoucí TOMu 
a akční rodiče se zapojili do organizace 
a vedení kroužku, který se odehrává ka-
ždý čtvrtek od dvou do pěti hodin, s las-
kavým povolením manželů Stříbrných, 
kteří nám poskytli zázemí v jejich domě 
a na zahradě jako klubovnu. Založili 
jsme vlastní kroniku, kde ze začátku ve-
doucí a nyní již děti samy, popisují kaž-
dou schůzku, své dojmy, kreslí obrázky 
nebo lepí fotky. Můžeme se tak vracet 
v čase a probírat se našimi společnými 
zážitky.

Během školního roku jsme si vyzkou-
šeli spoustu venkovních aktivit, naučili 
jsme se šifrovat, zkusili jsme si zákla-

dy tábornictví, ale také jsme poznávali 
květiny, stromy v naší obci a okolí, dále 
jsme trénovali základy první pomoci. 
Povídali jsme si o ročních obdobích, 
naučili se dělat vánoční ozdoby, nauči-
li jsme se určovat světové strany a po-
znat sever bez kompasu a zasadili jsme 
jahody pro osvěžení při cestě do školy. 
Mimo kroužek jsme podnikli řadu ví-
kendových turistických výletů, které 
pro nás organizoval Zbyněk Kocur, hle-
dali jsme princezny i stopy Přemyslov-
ců, objevovali krásy Českého středoho-
ří. Při těchto výletech jsme se setkávali 
s vedoucími a staršími dětmi z TOMu, 
abychom si užili turistickou partu naší 
obce. Děti si na kroužku nejvíce uží-
valy společnost mladých vedoucích 
a praktikantek Zuzky Bartíkové, Adélky 
Luptákové a Elišky Chalupové, se kte-
rými rády dováděly pod vedením star-
ších vedoucích (Anna Macková, Zuzana 
Galo, Lenka Řápková, Silva Švarcová, 
Jitka Kroupová, Zuzka a Honza Kotko-

vi). Ovšem velkým oblíbencem dětí je 
nepochybně nejaktivnější vedoucí Filip 
Blahuš, se kterým děti prožívaly stavění 
stanů, rozdělávání ohně a boj o přežití 
v přírodě i turistické výlety. Chtěla bych 
poděkovat všem, kteří s dětmi trávili čas 
a věnovali se jim, rovněž Zuzce Kotko-
vé za skvělou organizaci. Také děkuji 
všem dětem, které odvážně šly do všech 
výzev. Čeká nás několik akcí, a to pře-
chod Krušných hor pořádaný Filipem 
plánovaný na konec srpna. Dále SPŠ pro 
všechny děti pořádá návštěvu Veletrhu 
vědy 2. 6. 2022 v Letňanech. Těšíme se 
na další setkávání v přírodě. 

Anna Macková a Filip Blahuš

J A K  J S M E  Z A Č A L I 
S   T U R I S T I C K Ý M  K R O U Ž K E M  T O M Í K
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Mukařovské uzlování
U dětí neoblíbená disci-
plína. V zimě není moc co 
dělat, a tak jsme se uchý-
lili do pohodlí sportovní-

ho centra OSMIČKA (tímto děkujeme 
majitelce Lence za možnost pronajmu-
tí prostoru). Mladší družstvo obsadilo 
krásné 14. místo, starší družstvo mělo 
pouze 2 členy, a tak se zúčastnilo jen 
za jednotlivce.

Jarní rozBĚH
Děkujeme organizátorům rozBĚHU 
za možnost protažení celého těla 
po dlouhé zimě. Naši školkáčci si zaběh-
li pro medaili na trati XS, děti z prvního 
stupně musely uběhnout 1,7 km na trati 
S, a naši puberťáci běželi až k lomu trať 
M o délce 5,4 km. Ti, kdo se z důvodu 
nemoci nemohli zúčastnit, o medaili 
nepřišli a museli si svou trať zaběhnout 
také v rámci kroužku.

Požární útoky v Čelákovicích
Požární útoky představují královskou 
disciplínu pro všechny děti. Jde o ko-
lektivní práci a snahu 6–7 dětí v jednom 
týmu. Tým musí být sehraný a vše  musí 
klapnout. Tým mladších (děti ve věku 
8–10 let) ve složení Kuba, Tom, Mar-
kétka, Tom, Jirka a Zděnda vybojoval 
6. místo ze 13 družstev na startovní 
listině. Nervy všech dospělých byly 
při prvním útoku na pochodu. 

Tým starších měl po odhlášení ně-
kterých svých členů problémy s počtem 
soutěžících, ale nakonec přemluvili ka-

marády, kteří již na kroužek nechodí. 
Na závody vyráželi ve složení: Míša, To-
míno, Nelča, Kuba, Šimon, Filip a Pepča. 
Starší členové si již staví celou základnu 
sami, rádi experimentují nad tím, jak 
něco vylepšit. Radovali se z  krásného 
5. místa z 11 týmů a z nejlepšího času, 
kterého kdy dosáhli (30,45 s). Děkujeme 
rodičům, co s námi vyrazili a dětem ur-
putně fandili.

Černokostelecký Železňák
Není čas ztrácet čas, a proto vyrážíme 
s puberťáky druhý den po útokách v Če-
lákovicích vyzkoušet si další hasičskou 
disciplínu „Železňák“.

Zde se prověřuje zdatnost hasičů 
v  různých hasičských dovednostech 
a každý běží sám za sebe. Byl to želez-
ňák, jak se patří. Počasí nevěstilo nic 
dobrého, mračna se stahovala a po 10 
rozbězích již nepřestalo pršet. Kuba, 
Šimon, Tomíno a Nela museli na své 
trati zdolat 150  cm bariéru, vytáhnout 
a spustit hadici na kladce, převálet pneu, 
přenést barely s vodou, zasadit 20 úderů 
do Hammerboxu, smotat 20  m hadici 
a znovu překonat bariéry. Při prohlídce 
trati to vypadalo jednoduše, ale po za-
běhnutí každý lapal po dechu. O to větší 
překvapení bylo 2. místo pro Tomína, 
3. místo pro Šimona a Nelču a nepopu-
lární 4. místo pro Kubu.  

Tradiční pálení ČARODĚJNIC
O čarodějnicích se dá psát samostatný 
článek, ale dnes jen krátce. Je za tím 
velká práce a organizace, a nikdy není 

jistý výsledek. Doufáme, že to byl zase 
mejdan na jedničku, který si každý užil 
po svém a našel zde, co hledal a za čím 
přišel. Velké díky patří Obecnímu úřadu 
za finanční podporu této akce. Potravi-
nové bance za poskytnutí sušenek a pití-
ček pro děti. Panu Martinovi Hrabětovi 
a Hospůdce U hřiště, že bylo možné s je-
jich pomocí uspokojit Vaší žízeň i hlad. 
A skupině PATEX, že jsme jí mohli dát 
příležitost si po dlouhé pauze u nás za-
hrát a že jim to stále skvěle hraje.

TFA liga – Praha Braník
To stejné jako Železňák jen oficiální 
název. Z přihlášených 14 dětí  se jich 

S B O R  D O B R O V O L N Ý C H  H A S I Č Ů
V době covidové nebyla možnost se účastnit soutěží a tak jsme si řekli, že až to bude možné, půjdeme do všeho po hlavě a pokusíme 
se vyzkoušet si všechny dovednosti, které se na kroužku Mladých hasičů trénují. Od uzlování, požární útoky i hasičskou všestran-
nost. V některých soutěžích jde o týmovou práci, jinde si každý jede na své triko a zásluhy jsou pouze na něm.
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Tak jako v  domácnos-
tech či obcích nastá-
vá pod dlouhé zimě 
čas jarního úklidu, tak 
i myslivcům nastávají 
pravidelné jarní povin-

nosti v  honitbě. Týká se to především 
krmných zařízení, jako jsou bažantí 
zásypy či srnčí krmelce. Je nezbytně 
nutné nejprve odstranit zbytky nespo-
třebovaného krmiva, upravit okolí a pak 
tato zařízení dezinfikovat vápnem. Tím 
se zabrání šíření choroboplodných zá-
rodků a plísní, pro které by nastávající 
oteplování vytvářelo ve zbytcích krmi-
va, někdy znečištěných trusem zvěře, 
ideální podmínky. Při této příležitosti 
je vhodné provést potřebné opravy jak 
na zastřešení, tak vlastní konstrukci kr-
melce, na kterém se podepsalo nepřízni-
vé zimní počasí či zvěř. Divoká prasata 
dokážou při svých výpravách za potra-

vou poškodit či zcela zničit nejeden kr-
melec. Přestože se může zdát, že do za-
čátku dalšího období přikrmování zvěře 
je dostatek času, bývá dobrým zvykem 
vykonat tyto práce během jara, aby zaří-
zení byla připravena včas a v honitbě byl 
pro další měsíce potřebný klid pro zvěř 
hnízdící a vyvádějící mláďata.

Další povinností myslivců je oprava, 
obnova a budování nových pachových 
ohradníků. Je jasné, že některé opěr-
né kůly v  blízkosti komunikací v  zimě 
značně utrpěly, a tak je třeba provést 
jejich náhradu současně s  nastříká-
ním pěny s účinnou odpuzující látkou. 
I když na podzim a v zimě došlo k ně-
kolika střetům motorových vozidel se 
zvěří, a to i v místech kde jsou pachové 
ohradníky nainstalovány, naše zkuše-
nost s  nimi je pozitivní. Dá se říct, že 
při včasné a pravidelné aplikaci nástřiku 
jsou pachové ohradníky velmi účinné, 

hlavně proti srnčí zvěři. Pro černou zvěř 
to již tak jednoznačně neplatí.

Mezi každoroční povinnosti patří též 
jarní sčítání zvěře. Nasčítané stavy nám 
vypovídají o skutečných počtech zvěře 
v honitbě, o zimních ztrátách a zároveň 
slouží k  mysliveckému výkaznictví 
a plánování.

Jak již bylo řečeno, jarní období roz-
hoduje o přírůstcích lovné zvěře a tím 
o úspěchu lovecké sezony na podzim. 
Samozřejmě velmi záleží na dobrém po-
časí, ale důležitý je také klid na polích 
a lesních pozemcích. Žádáme proto 
všechny, kteří vstupují do honitby, aby 
svou činností neplašili zvěř, a hlavně své 
psí miláčky nepouštěli volně bez dozo-
ru, a to nejen proto, že je to zakázáno 
zákonem a obecní vyhláškou, ale ze-
jména proto, aby i touto formou přispěli 
k ochraně přírody.

Jindřich Trpák

M Y S L I V E C K É  J A R O

na start postavilo 13. Bez předchozích 
zkušeností, ale kde jinde si to zkusit, 
než naostro při závodění. A bylo to fa-
mózní, každý jel na maximum, nikdo to 
nevzdal, i když upadl. Odměna pro kaž-

dého v podobě diplomu s jeho jménem 
a taškou s drobnostmi byla zasloužená. 
Již víme, čeho jsou schopni, a půjdeme 
s nimi do toho příště zas.

JSDH (jednotka sboru dobrovolných 
hasičů) – výjezdovka
Jednotka se také rozhodně neflákala. Od 
začátku roku byla operačním střediskem 
povolána již ke 12 výjezdům. Jednalo se 
o úniky nebezpečných látek, pomoc při 
transportu pacienta, požáry, odstranění 
spadlých stromů, technické pomoci a li-
kvidace nebezpečného hmyzu. 

Absolvovali výcvik Fire Dragon 
9000, který je určen k výcviku a ověření 
schopností hasiče jak efektivně a bez-
pečně pracovat v  uzavřeném prostoru, 
který je zasažený požárem.

Kateřina Studničková
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Není třeba připomínat, že poslání my-
slivců v  průběhu času stále více spočí-
vá v krajinném hospodaření a rozvíjení 
biodiverzity. Obraz českého myslivce tak 
již dávno nevystihuje podobizna vousa-
tého panáčka v zelené kamizolce s dvoj-
kou přes rameno a věrným fouskem 
u nohy. Skutečnost, že dnes myslivce 
potkáte v  terénu spíše v  montérkách 
a s  pracovním náčiním, není prohřeš-
kem proti etiketě či ústrojní kázni, spíše 
důsledkem urbanizace a způsobu hos-
podaření ostatních krajinných hospo-
dářů. 

O „lov“ některých druhů zvěře se 
dnes spolehlivě postarají dopravní pro-
středky či těžká zemědělská technika, 
jiné druhy (zejména drobné zvěře) při-
cházejí o svá útočiště díky mizející pest-
rosti krajiny. A tak myslivci mění zbraně 
za motyky, rýče či kladiva a zakládají 
zvěřní políčka, obnovují remízky nebo 
instalují zábrany proti srážkám zvěře 
s dopravními prostředky.    Aby v krajině 
nějaká zvěř zbyla. Podobně tomu bylo 
první květnovou sobotu, kdy se členové 
mysliveckého spolku Zdiby-Klecany se-

šli „Na samotném“, aby obnovili pacho-
vé ohradníky kolem silnice mezi Zdiby 
a chaberskou skládkou. V místech, kde 
se mezi prostory s výskytem srnčí zvě-
ře nachází frekventované komunikace, 
instalovali kůly s  nosným médiem. Do 
tohoto média, v praxi se zpravidla jedná 
o pěnu na bázi polyuretanů nebo ekolo-
gičtější smotky dřevní či rostlinné hmo-
ty, se aplikuje samotná pachová látka. 
Ta má za úkol odpuzovat zvěř a bránit 
jí tak ve vstupu do komunikace. Pacho-
vou látku je třeba pravidelně obnovovat. 
Také samotné pachové ohradníky často 
dojdou újmy při údržbě krajnic či země-
dělských pracích, a proto je třeba pravi-
delné kontroly a údržby.

Tímto způsobem se nám podaří kaž-
doročně předejít mnoha srážkám zvěře, 
především srnčí, s  auty a zachránit tak 
několik životů. V nejbližších dnech nás 
čeká také procházení luk před senosečí. 
I tyto procházky pomohou zachránit 
životy srnčat ukrytých ve vysoké trávě. 
Zajímá vás, jak můžete pomoci i vy? 
Přijďte mezi nás.

David Hájíček

P A C H O V É  O H R A D N Í K Y
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JSME TU PRO VÁS A POMŮŽEME VÁM 
PLNOHODNOTNĚ ŽÍT!

Podpoříme vás v oblasti práce, osamostatnění se od 
rodiny, hospodaření s financemi. Pomůžeme vám při 
vyřizování sociálních dávek nebo vyřízení invalidního 
důchodu. Nabízíme různorodé volnočasové aktivity. 
Inspirujeme vás k osobní realizaci v životě.

Budou pro vás pracovat zkušení sociální pracovníci  
a svou situaci můžete konzultovat i s peer pracovníky – 
lidmi s vlastní zkušeností s duševním onemocněním.

Zavolejte nám a domluvte si schůzku.  
Rádi přijedeme i za vámi.

Veškerá podpora je zdarma.

PSYCHICKÉ PROBLÉMY 
MOHOU POTKAT KAŽDÉHO!

PATŘÍTE MEZI NĚ?  
ZNÁTE NĚKOHO, KOHO TRÁPÍ 
DUŠEVNÍ POTÍŽE?

Komunitní tým 
Dolní Povltaví
Bořanovická 10  
(metro Kobylisy)
Centrum Střední Čechy

Kontaktní osoba
Jakub Marek 
775 729 889
marek.jakub@fokus-praha.cz

WWW.FOKUS-PRAHA.CZ

TOM ŘežTOM Řež
pořádápořádá
TURISTICKÝTURISTICKÝ
ZÁVODZÁVOD
„TéZetko 2022„TéZetko 2022

Na trase 2.5 kmNa trase 2.5 km
vyznačené fáborkyvyznačené fáborky
vás čeká 10 stanovišťvás čeká 10 stanovišť
s úkoly…s úkoly…

TOM Řež
pořádá
TURISTICKÝ
ZÁVOD
„TéZetko 2022“

Na trase 2.5 km
vyznačené fáborky
vás čeká 10 stanovišť
s úkoly…

Registrace předem na tezetko@post.cz nebo na místě.Registrace předem na tezetko@post.cz nebo na místě.
Startovné zdarma, občerstvení, odměny.Startovné zdarma, občerstvení, odměny.

www.tezetko.wz.czwww.tezetko.wz.cztezetko@post.cztezetko@post.cz

neděle 11. 9. 2022neděle 11. 9. 2022
Polepšovna ducha, ŘežPolepšovna ducha, Řež
neděle 11. 9. 2022
Polepšovna ducha, Řež

kategorie:kategorie:
7–9 let 7–9 let (umím číst a psát)(umím číst a psát)

10–12 let10–12 let
13–15 let13–15 let

Registrace: 13.00 hRegistrace: 13.00 h
Start: 14.30 hStart: 14.30 h

kategorie:
7–9 let (umím číst a psát)

10–12 let
13–15 let

Registrace: 13.00 h
Start: 14.30 h

Registrace předem na tezetko@post.cz nebo na místě.
Startovné zdarma, občerstvení, odměny.

www.tezetko.wz.cztezetko@post.cz
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Kadmium v životním prostředí
V  zemské kůře se kadmium vyskytuje 
velmi vzácně a do prostředí se uvolňu-
je jen malé množství sopečnou činnos-
tí. Tento prvek i jeho sloučeniny však 
nabízí řadu užitečných využití, které 
motivovaly lidstvo mnoho let a  deseti-
letí k  jeho těžbě. Kadmium nacházelo 
uplatnění jako protikorozní ochrana 
železných povrchů, bylo součástí ba-
terií či akumulátorů a jeho sloučeniny 
se hojně se využívaly jako krásné žluté, 
oranžové či červené pigmenty. Zpětným 
uvolňováním z  těchto produktů lidské 
činnosti se v životním prostředí kadmi-
um postupně zakoncentrovávalo. Dnes 
již víme, jak je kadmium škodlivé, jeho 
přímé použití je velmi přísně regulová-
no a velmi přísné jsou i normy na ob-
sah kadmia uvolňovaného do ovzduší 
či vody. Nesleduje se však již množství 
kadmia uvolněné do prostředí v minu-
losti či jeho obsah v  sedimentech řek. 
Problém nastává, když se z  těchto „ne-
viditelných dědictví“ dostane kadmium 
do potravní sítě.

Vrby jako pumpy na kadmium
Ke vstupu kadmia do potravní sítě mo-
hou překvapivě přispět i rostliny, které 
v sedimentech koření. Typickým příkla-
dem jsou vrby (latinsky rod Salix). Koře-
nový systém vrb se nachází v chemicky 
specifickém prostředí, které umožňuje 
přijímání kadmia do těl těchto stromů, 

od kořenů až po listy. Vrby si s tímto těž-
kým kovem, na rozdíl od většiny živých 
organizmů, dokáží poradit a izolují si jej 
ve formě pro ně neškodných komplexů 
v buněčných prostorách, odkud již ne-
může jejich metabolické dráhy narušit. 
Ve vrbách se tak kadmium postup-
ně hromadí. Zpět do prostředí se však 
může velice snadno uvolnit, a to na pod-
zim s  opadanými listy. Ty tak neslouží 
svému prvotnímu účelu blahodárného 
hnojiva a přikrývky pro rostliny pod 
jejich korunami, ale po rozkladu i jako 
zdroj tohoto těžkého kovu. Ten se na-
víc uvolňuje i zpátky do vodního toku, 
tentokrát v rozpustné formě snadno do-
stupné pro vodní organizmy. Listoví se 
také stává nebezpečným životním pro-
středím pro drobné živočichy, kteří se 
jím živí nebo v opadaném listí přezimu-
jí. Následky vystavení kadmiu nemusí 
být viditelné okamžitě, ale organizmy 
se s ním musejí vyrovnávat a nadbyteč-
né kadmium zpracovat, což jim způso-
buje tzv. metabolický stres, který může 
relativně neviditelně poškozovat jejich 
zdraví. V kombinaci s dalšími stresový-
mi faktory, jakými jsou extrémy počasí 
související s  globálními změnami, tak 
vystavujeme, možná nevědomě, tyto 
malebné rostliny a drobné živočichy 
opravdu těžké a zbytečné zkoušce.

Zuzana Kotková a Tomáš Matys Grygar
Ústav anorganické chemie AV ČR

V R B Y ,  J A K  J E  N E Z N Á M E
aneb rostlinné pumpy na těžké kovy

Kadmium je prvek řazený mezi tzv. těžké kovy. V moderní době je často skloňováno v souvislosti s jeho negativním vlivem na ži-
votní prostředí a zdraví zvířat i lidí. Do organizmů se dostává nejčastěji z ovzduší či z vody. Vzhledem k jeho podobnosti zejména 
se zinkem a vápníkem vstupuje do metabolických drah a může způsobit jejich změnu či úplné zablokování. Akutní otrava kadmi-
em má vážné následky, nicméně k té dochází opravdu jen zřídka. Velkým rizikem je však jeho kumulace v organizmech – nejen 
živočišných, ale i rostlinných.
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Zářiče alfa jsou radionuklidy emitu-
jící při svém rozpadu alfa částice (já-
dra hélia) s  poměrně vysokou energií. 
V  organismu urazí částice alfa vlivem 
intenzivních interakcí s atomy prostředí 
méně než desetinu milimetru – oproti 
jednotkám milimetrů, které urazí záře-
ní beta. Energie zářiče alfa se tak uvolní 
ve velmi malém objemu tkáně, a je proto 
zhruba tisíckrát toxičtější pro biologic-
ké tkáně než záření beta. Z toho důvo-
du se výborně hodí pro cílenou léčbu 
malých nádorů a mikrometastáz, tedy 
často terminálních stádií onkologických 
onemocnění, která jinými metodami už 
léčit nelze. Nejde přitom o tzv. paliativní 
léčbu (tedy pouze léčbu doprovodných 
bolestí), ale o velmi účinný nástroj, kte-
rý může zachránit ještě desítky procent 
jinak ztracených životů. 

Vysoká buněčná toxicita záření alfa 
je ovšem dvojsečnou zbraní. Zářiče alfa 
se proto objevily v klinické praxi až jako 
poslední. Špatné zacílení totiž výrazně 
poškozuje zdravé tkáně. Prvním regis-
trovaným léčivem založeným na zářiči 
alfa je radium-223, které slouží k  tera-
pii kostních metastáz. Možnosti jeho 
cílení do jiných tkání jsou však velmi 
omezené. Podstatně slibnější je aktini-
um-225 (225Ac). Tento zářič s poločasem 
rozpadu 10 dní lze snadno navázat na 
řadu molekul, které jej mohou zací-
lit do rakovinné tkáně. Např. ve vazbě 
na molekulu PSMA-617 prokázalo 225Ac 

vysokou účinnost při léčbě generalizo-
vaného karcinomu prostaty. 

Aktinium-225 se dosud získává vý-
lučně jako rozpadový produkt tho-
ria-229. Ten se v  omezeném množství 
podařilo vyseparovat při přepracová-
ní vojenských zásob uranu-233, jehož 
rozpadem vzniká. Tento způsob pří-
pravy však neposkytuje dostatek 225Ac 
pro klinické účely. Ve hře je několik 
možností, jak se k  větším množstvím 
vysoce čistého 225Ac dostat, všechny 
jsou ovšem technologicky velmi nároč-
né. Jednou z nich je aktivace radia-226 
na urychlovačích nabitých částic, kterou 
před časem navrhla skupina prof. Alfre-
da Morgensterna z  vědeckého ústavu 

ITU v Karlsruhe, s níž ÚJF od roku 2004 
spolupracuje. Metodu specialisté z ÚJF 
rozpracovali do stádia návrhu řešení.

Proto byl ÚJF osloven německou fir-
mou Eckert & Ziegler AG s  návrhem 
společného projektu. Po delším jednání 
oba subjekty uzavřely na přelomu dub-
na a května 2022 dohodu o spolupráci 
na výrobě 225Ac pro terapii nádorových 
onemocnění. Výchozím materiálem 
pro vyráběný izotop budou zásoby ra-
dia-226, které firma získala ze starých 
ozařovačů používaných před lety v me-
dicíně k  léčbě nádorů zvnějšku. Ně-
mecký partner investuje do vybavení 
a vědeckých experimentů, směřujících 
k  výrobě aktinia-225 uvedenou cestou. 
Získá za to exkluzivní přístup k výrob-
ní kapacitě pilotní jednotky, která bude 
v následujících dvou letech vybudována 
v Řeži, a bude sdílet práva na celý proces 
výroby 225Ac ve velkém měřítku.

V  současnosti se radiofarmaka 
na bázi  225Ac testují v řadě klinických 
aplikací včetně karcinomu prostaty, 
tlustého střeva a konečníku, a leukémie. 
S  ohledem na velký potenciál tohoto 
radionuklidu v terapii širokého spektra 
onkologických onemocnění je v  násle-
dujících letech očekáváno mnohoná-
sobné zvýšení poptávky této obtížně 
dostupné radioaktivní látky.

Miroslav Dočkal
Ústav jaderné fyziky AV ČR, v. v. i.

Ú J F  S P O L U P R A C U J E  N A  P Ř Í P R A V Ě  N O V É H O 
R A D I O N U K L I D U  P R O  O N K O L O G I C K O U  L É Č B U
Oddělení radiofarmak Ústavu jaderné fyziky AV ČR v Řeži se věnuje výzkumu radionuklidů vhodných pro diagnostiku i léčbu 
nemocí, zejména onkologických. Asi 90 % lékařských aplikací radionuklidů tvoří diagnostika, při nichž se využívá izotopů vysí-
lajících záření gama. K léčbě jsou v současnosti využívána radiofarmaka zejména na bázi radionuklidů vysílajících záření beta 
(elektrony). Velmi perspektivní jsou však zářiče alfa.
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Zeleň nová i regenerovaná
Plocha parku je rozdělena novou prů-
chozí cestou, na rozměrném středovém 
ostrůvku upoutá pozornost umělecká 
plastika s jadernou tématikou. Park láká 
kolemjdoucí i místy k posezení a odpo-
činku. Přestárlou zeleň nahradila nová 
výsadba z listnatých stromů a kompo-
zice z  celoročně dekorativních trvalek, 
keřů a travin. Můžeme se těšit například 
na astry, kakosty nebo rozchodníky, 
svoje místo tu našla i cesmína, tavolník 
nebo zimolez. Mezi novými stromky 
vyniknou například dekorativní katalpy 
a javory. Revitalizaci stávajících dřevin 
samozřejmě předcházel dendrologický 
posudek. Na jeho základě jsme odstra-
nili neperspektivní dřeviny a pro pone-
chané stromy zajistili regenerační péči. 
Kromě osvětlení a laviček je v  parku 
i další běžný mobiliář a nová dlažba se 
žulovými obrubníky.

Síla myšlenky ovládá hmotu
Základ umělecké plastiky v centru par-
ku je zajímavý už tím, že se jedná o re-
álnou část (nátrubek) tlakové nádoby 
reaktoru typu VVER 1000. Nátrubkem 
je připojeno hlavní cirkulační potrubí 
primárního okruhu k nádobě reaktoru. 
Díky unikátnímu materiálovému slože-
ní se právě tato komponenta využívala 
v ÚJV Řež ke kvalifikaci zařízení v ob-
lasti nedestruktivních provozních kon-
trol v elektrárnách a dříve byla umístě-
na ve zkušební hale v areálu. Umělecké 
ztvárnění objektu se muselo vypořádat 
s celou řadou podmínek a omezení 
při zadání i v realizaci. Máme velkou 
radost, že se ideového návrhu ujali 
naši sousedé – autorská dvojice Šoltys 
a Mohl. Pan Dušan Šoltys je z  Klecan 
a pan Max Mohl z Řeže. K jaderné his-
torii mají blízký vztah, návrhu se chopili 
s velkou vervou a nadšením. Na základě 

jejich skic, schémat, plánu pro úpravu 
původního artefaktu nátrubku a dohle-
du při realizaci vznikla monumentální 
patnáctitunová instalace. Kromě dyna-
miky jaderného vývoje ztvárňuje i neza-
stupitelnou roli lidské myšlenky, která, 
stejně jako radioaktivita, dokáže pro-
niknout hmotou a ovládnout ji. Objekt 
svými křivkami odkazuje i ke skalám 
na řežském horizontu, kruhový pod-
stavec je typický pro prezentaci hi-tech 
exponátů. Jako celek s podstavcem pak 
instalace může připomínat i české koru-
novační klenoty. Další rozměr získá ob-
jekt v noci, kdy se jeho vnitřek rozzáří. 

Těšíme se, že prostřednictvím nové-
ho parku získáme reprezentativní vstup 
do areálu a sousedé z obce další zajíma-
vé místo pro své rozptýlení a odpočinek. 

Alena Rosáková
 marketing, ÚJV Řež, a. s.

P A T N Á C T  T U N  O C E L I  „ R O Z Z Á Ř Í “  P A R K
Při cestách k vlaku jste určitě nepřehlédli, že park před areálem ÚJV Řež prošel kompletní rekonstrukcí. Denně kolem něho kromě 
sousedů z obce a zaměstnanců firem sídlících v areálu projde i řada návštěv, některé sem míří rovnou z letiště. Vítali jsme tady 
už několik předsedů vlády, ministrů, velvyslanců a dalších významných hostů. Koncepce revitalizace parku proto vychází nejen 
z aktuálního stavu zeleně s respektem k lokalitě, ale chce dát místu symboliku, podtrhující úspěšnou jadernou historii, kterou ústa-
vy v Řeži reprezentují doma i v zahraničí už přes šest desetiletí.
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Aktualizováno 8. 6. 2022

Zastupitelstvo Sport a kultura Život v obci Biopopelnice a bioodpadSpolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ Husinec-Řež

Zahradní slavnost29. 6.

Sportovní den15. 9.

Škola animace8.–9. 10.

Drakiáda15. 10.

„Řež kvete“říjen

Svoz biopopelnic20. 6. Svoz biopopelnic15. 8.

Volby do třetiny 
Senátu Parlamentu23.–24. 9.

Volby do zastupitelstva23.–24. 9.

Svoz biopopelnic10. 10.

Svoz biopopelnic29. 8. Svoz biopopelnic26. 9.

Svoz biopopelnic12. 9.

Svoz biopopelnic4. 7.

Svoz biopopelnic18. 7.

Svoz biopopelnic1. 8.

Polepšovna ducha ČNID23. 7.

Polepšovna ducha ČNID26. 8.

Řežský koloběh10. 9.

Turistický závod TéZetko11. 9.

Polepšovna ducha 
Xavier Baumaxa12. 8.

Polepšovna ducha 
 Slam Poetry17. 9.

Sousedské setkání17. 9.

Polepšovna ducha 
Stand up comedy8. 7. Polepšovna ducha 

Stand up comedy1. 10.

Podzimní 
HUSINECká ŘEŽba1. 10.Polepšovna ducha 

Koktejlový víkend8. 7.
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